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Met ró vas
Be ton acél-fel dol go zó  
és Ke res ke del mi Kft.

– Betonacél-értékesítés szál ban
– Betonacélvágás, haj lí tás
– Betonacélháló-értékesítés

1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.
Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932

Beton
– Betoneladás
– Betonszivattyúzás
– Betonszállítás
– Betontermékek
 (jár da lap, sze gély kő stb.)

2040 Bu da örs, Ná das u. 1.
Tel./fax: 06 (23) 430-420

Tel.: 06 (30) 9414-714

Kft.

HALLÓKÉSZÜLÉK

STÚDIÓ

INGYENES

HALLÁSVIZSGÁLAT

MELLÉ ACCU-CHEK

ACTIVE KIT

VÉRCUKORSZINT MÉRŐ

SZETTET KAP

AJÁNDÉKBA*

Kérjük, egyeztessen velünk időpontot!

AUCHAN KORZÓ BUDAÖRS

06 (30) 220 3624

Sport utca 2-4.

budaors@widex.hu

*Minden 50 év feletti új ügyfél , akinek hal lásvizsgálati eredménye

meghaladja az átlag 30 dB-t egy Accu-Chek Active KIT vércukorszintmérő

szettet kap. Az akció 2023. december 14-től a készlet erejéig tart.

Amennyiben van hal lókészüléke, kérjük, hozza magával a kiskönyvét.

Az Accu-Chek Active Kit gyógyászati

segédeszköznek minősül . A kockázatokról olvassa el

a használati útmutatót, vagy kérdezze meg

kezelőorvosát!

BU/23/12BN1

Kedves 
hűséges 
olvasóink! 

A 
Budaörsi Napló létrehozását 1991-ben 
határoztuk el barátaink, ismerőseink 
biztatására, akik azt mondták, hogy 

szüksége van a városnak egy független újságra, 
amelynek a szerkesztője/szerkesztői megfelelő hely-
ismerettel rendelkeznek. 

A kiadó egy családi vállalkozás, így bár az elmúlt 
három évtizedben hol kaptunk, hol meg nem több-
kevesebb önkormányzati támogatást, a bevételeink 
elsődleges forrása a hirdetések. 

Ami egyben és főként az utolsó pár évben hatal-
mas létbizonytalanságot eredményez. Így minden 
évet (most a 2023-at is) azzal zárjuk, ha nem lesz 
valami pozitív piaci fordulat, jövőre már nem tu-
dunk megjelenni. Majd egyre szűkösebbre húzva a 
nadrágszíjat, meg bizony "tagi kölcsönnel", mégis 
megjelenünk.

Szeretnénk jövőre is folyamatosan - és szán-
dékaink, reményeink szerint hitelesen! - tájékoztatni 
a helyi történésekről. 

Sokan nyilván azt gondolják, most következik 
az, hogy bár ingyenes a lapunk, támogatást kérünk 
önöktől. Meg is fordult a fejünkben, de miután külö-
nösen karácsonykor annyi, de annyi rászoruló csa-
lád, beteg, gyerek, vagy beteg gyerek, kisállat stb. 
kéri a lakosság segítségét, nem írunk ide sem szám-
laszámot, sem bármilyen más elérhetőséget. 

Viszont egy nagy kérésünk azért lenne: olvas-
sanak bennünket, ajánlják az írásainkat akár a nyom-
tatott lap továbbadásával, akár az online oldalunk 
linkjének (http://budaorsinaplo.hu) elküldésével az 
ismerőseiknek! Hiszen, ha nő az olvasottságunk, nő 
a lapunkat életben tartó hirdetések hatékonysága is 
és ez újabb hirdetőket irányíthat hozzánk. 

Köszönjük, hogy eddig is olvastak, olvasnak 
minket! Kívánunk mindenkinek nagyon szép kará-

csonyt, jövőre egy jobb vagy még jobb évet, mint 
ez volt! Vigyázzanak magukra és egymásra és azt 
tegyék másokkal is, amit önmaguknak kívánnak!

EllEr ErzsébEt 
és  

borhEgyi éva

szErkEsztők

S Z U B J E K T Í V

Régi vagy új? 
Új vagy régi?

Ha megtalálod a régi-
ben az újat, az újban 
pedig visszaköszön a 
régi, akkor nincs semmi 
baj. Akkor minden a 
helyén van.

 Nem értek egyet azok-
kal, akik szerint a régi 

dolgokat el kell feledni, de 
nem értek egyet azokkal sem, 
akik szerint minden megőri-
zendő hagyomány, mert amit 
őseink csináltak, tudtak, az 
csak jó lehet. Különösen ag-
gódva figyelem a szerencsére 
már-már elfeledett gyógyító 
praktikák némelyikének kriti-
ka nélküli felélesztését, vagy a 
takarékosság és környezettu-
datosság jegyében a minden-
napi életünket megkönnyítő 
konyhai robotok és más ház-
tartási eszközök száműzését.

Az igazság ugyanis, mint 
mindenben, ebben is közép-
úton van. Van, amit érdemes 
nagyszüleinktől megtanul-
ni, alkalmazni és van, amit a 
mai tudásunk birtokában már 
nem. Van, amit érdemes az 
újdonságokból beszereznünk, 
bátran használnunk, és biz-
tosan sok minden van, amit 
felesleges.

A napokban egy olyan régi 
házból felújított otthonban 
jártam vendégségben, ahol a 
berendezési tárgyak az 1800-
as évek végét, az 1900-as évek 
elejét idézik. Tulajdonosa ki-
sebb részben megörökölte a 
régi bútorokat, nagyobb rész-
ben azonban bolhapiacokon 
vásárolta és saját kezűleg újí-
totta fel őket, eredeti szépsé-
güket visszaadva. A szekrény, 
az asztalok, a székek, az ágy, 
mellette egy hatalmas uta-
zóláda, a dísztárgyak és más 
kiegészítők egységes arculatot 
adnak a lakásának. Lehet-e 
azonban egy ilyen otthonban 
tartósan és kényelmesen élni, 
úgy hogy közben lemondunk 
a technikai fejlődés eredmé-
nyeiről, például a mosó- és 
mosogatógépről? – merült 
fel bennem. Nem, de nem is 
kell – kaptam meg a választ, 
amikor egy csésze forró teát 
kértem. A konyhaszekrény 
míves ajtaja mögött ugyanis 
a 20. század egyik hasznos ta-
lálmánya bukkant elő egy pil-
lanatra, a mikrohullámú sütő, 
majd beszélgetés közben a 19. 
század eleji íróasztal fiókjából 
pedig a 21. század informati-
kai eszközeit, egy tabletet és 
egy legújabb okostelefont vett 
elő házigazdánk.

„Én vagyok az Új!” – fe-
leld: „A Régi jobb volt!” – írta 
Babits Mihály „A gazda be-
keríti házát” című versében. 
Tudom, más körülmények 
között és más megfontolásból 
vetette papírra, mint amiről 
ez a kis cikk szólni akar. De 
én inkább azt mondom: régi 
vagy új, új vagy régi, nem ez a 
fontos. Hanem, hogy te hogy 
érzed komfortosan magad. Ha 
megtalálod a régiben az újat, 
az újban pedig visszaköszön a 
régi, akkor nincs semmi baj. 
Akkor minden a helyén van.

EE

Az ULTRAHANG
több mint
képalkotás

DIAGNOSZTIKA KÖZPONT

Pozitron-Diagnosztika Központ
1117 Budapest, Hunyadi János út 9-11.

+36 1 505 8888 www.pet.hu info@pet.hu

elérhetőségek

Az egyik legelterjedtebb diagnosztikai módszer, amely:

kockázatmentes
bármikor elvégezhető

Erek, inak, izmok, ízületek, 
hasi szervek, pajzsmirigy és 
a szív vizsgálatára alkalmas.

Minden témáról bõvebben is olvashatnak a www.budaorsinaplo.hu  oldalon!  3   
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Fontos döntéseket  
hoztak, de a politikai 
show sem maradt el

Összesen 53 napirend 
szerepelt december 6-án 
a képviselő-testületi 
ülésen. A legfonto sa b-
bakat a könnyebb átte-
kinthetőség érdekében 
külön kiemeljük, mint 
például a várólisták 
lerövidítése érdekében 
az egészségügyi szak-
rendelőnek megszava-
zott támogatást. 

 Napirend előtt Löfler 
Dávid (Fidesz-KDNP) 

beleszúrt egyet Wittinghoff 
Tamás (BFE) polgármesterbe, 
hogy mindenhova van ideje 
elmenni “kávézni”, de bezzeg 
közmeghallgatás nem volt. Ez 
a stílus végig kísérte a tanács-
kozást a három kormánypárti, 
amúgy listán bekerült, egyé-
ni körzetet egyet sem nyert 
képviselők részéről, aminek 
a megdöbbentő mélypontja 
az volt, amikor Czuczor Ger-
gely (Fidesz-KDNP) arra vélt 
emlékezni, hogy a rendszer-
váltás után frissen megalakult 
önkormányzatban (a képvise-
lő úr ekkor még kicsi gyerek 
lehetett, de történész lévén 
nem ártott volna “forráskri-
tikával” kezelnie a hallottakat 
- fogalmazott a polgármester) 
Wittinghoff Tamás munkásőr 
sapkát tett volna ki az asztal-
ra. Nos, ez annyira képtelen 
állítás az akkori SZDSZ-ben 
politizáló, a fennálló kádári 
rendszer lebontásában aktív 
szerepet vállaló budaörsi pol-
gármesterrel szemben, hogy 
tényleg nincsenek szavak a 
minősítésére. 

Áttérve a lényegre: a kép-
viselők többek között a szer-
vizúton lévő parkolást, a ka-
maraerdei park kivilágítását, 
a kátyús utakat, a lakótelepen 
a sérült sakkasztalt, a még 
tél közepén is hulló falevele-
ket említették meg, melyek-
re Lőrincz Mihály műszaki 
ügyosztályvezető az éterből 
(ugyanis a pandémia óta csak 
online van jelen az ülése-
ken) megnyugtató válaszokat 
adott. Jó hírt közölt Tóth Fe-
renc (BFE) kérdésére is, hogy 
a Kertész utca megújítása te-
rén komoly előrelépés történt, 
mert sikerült egyeztetni az ott 
élőkkel, és így csak az egyik 
oldalon lesz járda és parkoló 
is. De hozzátette, hogy amely 
telkekből nem adtak le ehhez 
területet, ott cikk-cakk lesz. 

És akkor szaladjunk végig 
a napirendeken! Több olyan is 
volt, amelyik a már kialakult 
helyzet formális jóváhagyását 
jelentette, például a Frank-
hegyen a korábbi változtatási 
tilalom feloldása, azaz hatá-
lyon kívül helyezése. Ugyanis 
az már a törvény szerint ma-
gától lejárt három év után. 
Továbbá alapító okiratokat 
igazítottak országos jogsza-

bályi változásokhoz. Módosí-
tottak a költségvetésen, ahol 
ez szükséges volt, például 
annak érdekében, hogy az 
önkormányzati intézmények 
dolgozói megkapják az ilyen-
kor szokásos év végi jutalma-
kat. Illetve “pótelőirányzatot”, 
magyarán plusz pénzt kapott 
a színház. Az Illyés igénybe 
veheti ingyen a sportcsarno-
kot a szalagavatóhoz, de ezt 
is le kellett papírozni, mert 
az azt üzemeltető BTG-nek 
ezért fizet az önkormányzat 
2,223 millió forintot. Igen, a 
polgármester is kapott év égig 
jutalmat, a három havi illet-
ményét, és ennél a napirend-
nél  – a bevezetőben említett 
show részeként – Löfler Dávid 
egy virgácsot adott át neki, 
amit Wittinghoff Tamás két 
szaloncukorral viszonzott. 

Több lejáró szerződést 
hosszabbítottak meg újabb 
évekre, így az uszodáét, a Pat-
kó 1-ben a boltét, a Templom 
tér 12-ben (a volt posta, mára 
kulturális funkciókat kapott) 
az első részre és a tetőtérre. 

Elfogadtak éves beszámo-
lókat, többek között az esély-
egyenlőségi szószólóét. Itt 
említeném meg, hogy mire a  
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„Nem nappali fényben 
fognak úszni, de világo-
sabb lesz a gyalogátkelő-
helyek környéke”  – fogal-
mazott Wittinghoff Ta-
más polgármester, amire 
20 millió forintot fordít az 
önkormányzat. Erről is mai 
ülésen döntöttek a képvise-
lők. Felmerült ugyan, hogy 
a nem önkormányzati fenn-
tartású utaknál jelenthet-e 
akadályt a közútkezelő, de 
végül is abban maradtak, 
hogy remélhetően nem.

Előzmény, hogy az el-
múlt időszakban Budaörs 
területén megnőtt a jármű-
vezetők hibájából bekövet-
kezett gyalogosgázolások 
száma a kijelölt gyalogát-
kelőhelyeken, ezek közül is 
a jelzőlámpás forgalomirá-
nyítással nem rendelkező 
helyszíneken. 

Történt ez annak elle-
nére, hogy az átkelők meg-
világítása a szabványnak 
megfelelően a megelőző 
szakaszhoz képest eggyel 
nagyobb kategóriájú meg-
világítással rendelkezik, 
illetve az elmúlt években 
több helyen is direkt gya-
logosátkelő megvilágításra 
kifejlesztett fényforrásokat 
szereltek fel. 

A lakossági jelzések 
alapján elkerülhetők lenné-
nek a további balesetek a 
jelenleginél még nagyobb 
megvilágítással, különösen 
a kiemelt forgalmú szaka-
szokon, mint például az 1. 
sz főút, a Károly király utca, 
a Szivárvány utca, a Farkas-
réti út egyes szakaszai.

kamaraerdei részönkormány-
zat beszámolója került sorra 
(közben szünet volt és díját-
adási ünnepség) annak elnö-
ke, a terület pótválasztáson 
nyert egyéni képviselője Tö-
rök István elment. Ami azért 
volt zavaró, mert így nem 
kaptunk magyarázatot arra, 
hogy a részönkormányzat 
másik négy tagja miért nem 
szavazta meg a beszámolót. 
Így végül a testület sem, kivé-
ve a három fideszes képvise-
lőt. Akik meg a Hauser Péter 
(BFE) által vezetett frank-
hegyi részönkormányzatét 
nem fogadták el, holott azzal 
tagok (a kormánypártiak is) 
előzetesen egybehangzóan 
egyetértettek. Összességében 
a kamaraerdei beszámoló te-
hát nem lett megszavazva, a 
frankhegyi igen. 

Fontos napirend volt, 
hogy Fővárosi Vízműveknek 
közel 20 millió forintot fizet 
résztulajdonosként a cég vesz-
teségeinek a finanszírozására 
Budaörs. Itt elhangzott, hogy 
a veszteség oka a “rezsicsök-
kentés” miatti nyomott ható-
sági ár, ami miatt a közüzemi 
szolgáltatók nem tudták a kö-
telező, állagmegóvó fejleszté-
seket sem megvalósítani.

Érdemes még kiemelni, 
hogy a Budaörsi Rendőrka-
pitányság két kérelmét is el-
fogadták, három plusz státus 
és lakossági és térfigyelő jár-

őrszolgálat finanszírozásáról. 
Dr. Öveges Kristóf rendőr-
kapitány is ott volt az ülésen 
és szót kért illetve kapott, így 
képviselői kérdésekre vála-
szolva megígérte, hogy lesz 
szemmel látható eredménye 
ennek a támogatásnak. Itt is 
felhívta a figyelmet arra, amit 
lapunknak adott interjújában 
is fontosnak tartott: várják a 
fiatalok jelentkezését rendőr-
nek a gyorsított képzésre. 

A zárt ülés előtti (azon az 
önkormányzati lakásokban 
élők fizetési hátralékáról volt 
szó) utolsó napirend arról 
szólt, hogy a Frankhegyen 
található ingatlanokkal kap-
csolatos jogviták miatt az 
Alkotmánybírósághoz kell 
fordulni. Itt Czuczor Gergely 
(aki jogász végzettségű is, a 
történész mellett - hangzott 
el) megjegyezte, hogy ha a 
polgármester nem tartja pár-
tatlannak a fideszes delegáltak 
miatt az Alkotmánybíróságot, 
amit már többször kifejtett, 
akkor miért is vár most tőlük 
kedvező ítéletet? Amire dr. 
Bocsi István jegyző válaszolt, 
és tisztázta: ebben az ügyben 
sem számíthatunk kedvező 
alkotmánybírósági döntésre, 
valószínűleg vizsgálat nélkül 
vissza fogják utasítani, de ah-
hoz hogy tovább léphessünk 
a Kúriához, ezt az eljárás jogi 
lépést meg kell tenni. 

EE - 
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Háziorvos 
kerestetik

A szakrendelések váró-
listájának a csökkentése 
után a következő napi-
rend is az egészségügy-
ről szólt.

 Mint mi is megírtuk, a 
001. számú felnőtt házi-

orvosi körzet doktornője dr. 
Ravasz Carmen Judit no-
vember 1-től nyugdíjba ment. 
Elég váratlanul, így a mai na-
pig nem sikerült a praxisát az 
utódjának átadni, merthogy 
nincs rá jelentkező.

De hogy a betegek ne ma-
radjanak ellátatlanul, ideig-
lenes megoldásként az ön-
kormányzat október végén 
úgy döntött, hogy a praxis 
állandó betöltéséig a Ritter 
Med Bt-vel köt szerződést, 
vagyis dr. Ritter Gergely-
lyel. (Aki képviselőként, mint 
érintett tartózkodott ennél a 
napirendnél.)

Ő  nem egyedül látja el a 
helyettesítést, hanem két kol-
léganőjét bevonva szervezte 
azt meg, dr. Rókusfalvy Szil-
viát és dr. Szimándli Verát.

Miért került ez ismét 
napirendre? Bár a probléma 
megoldása érdekében az ön-
kormányzat aktívan együtt-
működött a háziorvosi ellá-
tás finanszírozásáért felelős 
Nemzeti Egészségbiztosítási 
Alapkezelővel (NEAK) és a 
Nemzeti Népegészségügyi 
Központtal, rendszeresen 
egyeztetve a szükséges lépé-
sekről, a hatóságnak valami 
mégsem tetszik. Így bár az 
eredeti megállapodás az volt 
velük, hogy mivel tartós he-
lyettesítés esetén az állami 
alapkezelő nem finanszírozza 
a teljes összeget, az önkor-
mányzat „csak” havi 1,2 millió 

forinttal kell, hogy kiegészítse 
a körzet ellátásának költsé-
gét, a  NEAK novemberre 
semmit nem fizetett.

Hogy tulajdonképpen 
mibe kötöttek bele, az sem a 
testületi ülésen nem derült ki, 
sem a NEAK leveléből nem 
egyértelmű, így maradjunk 
annyiban, hogy az önkor-
mányzatnak még egyszer a 
zsebébe kell nyúlnia, hogy 
az orvosok megkapják a ne-
kik járó pénzt, és ez most 
havonta újabb másfél millió 
forintot jelent. Továbbá a 
képviselők tartalékba helyez-
ték a tartós helyettesítéshez 
szükséges összeget a követ-
kező pár hónapra is,  amit 
értelemszerűen csak akkor 
kap meg a Ritter Med Bt., ha 
a NEAK továbbra sem fizet-
ne. Hiszen közben próbálják 
tisztázni az okokat, amire 
egy egészen friss, mai levél 
értelmében van is remény – 
hangzott el a testületi ülésen. 
A végleges megoldás termé-
szetesen az lesz, ha sikerül 
megtalálni Ravasz doktornő 
utódját, feltéve, hogy addig si-
kerül egyben tartani a pra-
xist és a 001-es körzetből nem 
mennek át végleg máshova 
tömegesen. Igaz, ennek elég 
fontos akadálya, hogy a többi 
körzetben is igen leterheltek 
az orvosok és egészen a kö-
zel jövőben várható dr. Nagy 
Vilmos visszavonulása is. 
Az önkormányzat erről ki-
adott egy sajtóközleményt, 
amely végén ez áll: „Az ön-
kormányzat továbbra is min-
dent meg fog tenni a budaör-
siek folyamatos egészségügyi 
ellátásának biztosításáért. Ha 
szükséges, átmeneti segítséget 
is nyújt a finanszírozáshoz, 
annak ellenére, hogy ez alap-
vetően állami feladat.”  
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A Z Ö N KO R MÁ NY Z AT 167,4 M I L L I Ó F O R I N T TA L TÁM O G ATJ A  
2024 R E A Z E G É S Z S É G Ü G YI  KÖ Z P O N TOT

Rövidül a várólista
Az év legfontosabb elő-
terjesztésének nevezte 
Wittingoff Tamás a kép-
viselők által elfogadott 
„A budaörsi járóbeteg 
szakellátás várólista 
rövidítési program”-ot.

 A képviselő-testületi ha-
tározat lényege röviden, 

hogy az önkormányzat 2024-
re 167 400 000 Ft önkormány-
zati kiegészítő finanszírozást 
biztosít az állami ellátás mel-
lé az egészségügyi szolgálta-
tónak. Mind erre pedig azért 
van szükség, mert a várólisták 
egyes szakrendeléseken már a 
hét hónapot is elérik, ami idő 
alatt, ugye nem kell magyaráz-
ni, a beteg akár bele is halhat a 
kezeletlen betegségébe.

Budaörsön az állami 
egészségügyi ellátás egyedi 
modellben valósul meg több 
mint két évtizede. A lénye-
ge, hogy az önkormányzat 
nem saját maga működteti 

a szakrendelőt, hanem azt 
átadta magánkézbe. Ma-
gát a működtetést! Ez volt 
eredetileg a 2016-ban sajnos 
emlékezetes botránnyal meg-
szűnt EuropMed, majd lépett 
annak a helyébe a Jump Con-
sulting Kft., illetve 2020-ban 
az intézmény üzemeltetésére 
szerződött kft.-t felvásárolta a 
TritonLife Csoport. Ők néhány 
hete, amikor az intézmény neve 
is megváltozott, azt írták köz-
leményükben, hogy a cégcso-
port „stabil gazdálkodásának, 
megerősített szakmai és pénz-
ügyi hátterének köszönhetően a 
budaörsi szakrendelő nemcsak 
átvészelte az elmúlt időszak 
krízishelyzeteit”,  hanem fejlesz-
tésekre is sor került, a lakosság 
jogos panaszát a szakrendelők-
ben az egyre hosszabb várako-
zási idők miatt nem tudták saját 
erőből orvosolni.

A megszavazott önkor-
mányzati kiegészítő finan-
szírozás reményt keltő, és az 
önkormányzat a pénzt szi-
gorú feltételekhez köti. Ne-

vezetesen ebből hat szakren-
delésen (ezek   a nő gyó  gyá-
szat, kardiológia, ortopédia, 
diabetológia, szemészet és 
ultrahang-diagnosztika)  nö-
veli a rendelési óraszámo-
kat. Vagyis ebből a pénzből a 
szolgáltató további orvosokat, 
asszisztenseket von be az ellá-
tásba, olyan javadalmazást biz-
tosítva nekik, ami versenyké-
pes az állami kórházakban el-
érhető megemelt fizetésekkel, 
illetve a magánegészségügy-
ben ajánlott díjazással. Amire a 
jelenlegi NEAK-finanszírozás 
messze nem elegendő. Az ön-
kormányzat figyelni fogja a 
várólistákat, a cél az, hogy be-
látható időn belül egy hóna-
pon belül mindenki kapjon 
szakrendelésre időpontot, és 
mivel utófinanszírozásról van 
szó, ha ez a cél mégsem valósul 
meg, az önkormányzat a „tá-
mogatást” visszatarthatja.

(Interjúnk Zsákai Zoltán-
nal, az egészségügyi központot 
üzemeltető cég ügyvezetőjével a 
11. oldalon!)

A Terranews aktuális száma és a korábbi hírlevelek itt érhetők el:

ÚJ BÉRLŐ
Hauser GmbH D3          107 m2

BŐVÜLT ÉS HOSSZABBÍTOTT
Galenika International D9          132 m2

HOSSZABBÍTOTTAK
Roto Slovenija D12        30 m2                                
Petes-Vill Kft  D12        22 m2

Simulex Kft D3          24 m2                         
ITG Mérnöki Iroda D11        104 m2

MTT Media D11        130 m2

Kiss-Könyvelés D10        48 m2                                
Kersia Hungária D9          142 m2

Homlok Zrt D9          509 m2

Zalapack 96 D2          127 m2

Hufbau Kft C/A        121 m2

Intelliterm C/B        168 m2

TERRA
FENYŐFÁT

 IS
KAPNAK
A R Á S ZO R U LÓ  

G YE R M E K E S 
C S A L Á D O K

Idén is kapnak egyszeri, 
természetbeni támogatás-
ként karácsonyra fenyőfát a 
rászoruló gyermekes buda-
örsi családok. Erre 250 ezer 
forintot biztosít az önkor-
mányzat – döntött a képvi-
selő-testület. 

Az előzetes felmérések 
szerint ez mintegy húsz 
családot érint. Elsősorban 
azokat, akik a jövedelmi 
helyzetük igazolása után 
már részesültek települési 
támogatásban, gyermekét-
keztetési térítési díjkedvez-
ményben vagy gyermekek 
karácsonyi támogatásában 
2022-2023-ban.

Ö N KO R MÁ NY Z AT I 

DÍJAZOTTAK
A rendes testületi ülésbe ékelve ünnepi 

testületi ülés keretei között a polgármes-
ter átadott  három, az önkormányzat által 
alapított díjat, melyek közül a Hauser Jó-
zsef Városi Közművelődési Díjat idén dr. 
Gajdos-Frank Katalin kapta, míg a Budaörs 
Város Önkormányzat Testnevelési és Sport 
Díját sportolói kategóriában Kovács Ferenc 
Soma, illetve sportvezetői kategóriában – 
immáron harmadik alkalommal – Egri Gyu-
la. A ceremónia fényét a Leopold Mozart Ze-
neiskola növendékei emelték zenélésükkel.

Erről bővEbbEn: 
budaorsinaplo.hu/ 

atadtak-ma-a-kulturalis-es-sport-dijakat/

Még több inforMáció a városházáról: 
budaorsinaplo.hu/ 

category/arhivum/varoshaza/

BODZA UTCA
 É S 

BÁRÁNY KÖZ
Bodza utca és Bárány köz 

– két új elnevezésről döntöt-
tek a képviselők vita nélkül a 
testületi ülésen. Az első a Víg 
utcával párhuzamos szakasz, 
amit korábban a 1227 hrsz.-
on lehetett megtalálni. 

Alternatívaként felme-
rült a Barack, a Borbolya és a 
Tövis utca is, de végül Bodza 
lett a befutó, ami nem ke-
verhető össze már meglévő, 
hasonló utca nevekkel. 

A Bárány köz a 1410-es 
helyrajzi számú közterület, 
ami a Budakeszi utcára és 
a Dér utcára, továbbá a Bá-
rány utcára a Kőhalom ut-
cára rendelkezik közvetlen 
kapcsolattal. 

BIZTOS BIZTOS 
PARKOLÓ-PARKOLÓ-
HELYHELY  
  KEDVEZMÉNYES ÁRON  

MINIMUM EGY HÓNAPOS SZERZŐDÉSSEL

A Puskás Tivadar út mentén  
található murvás parkolóban,  
bármelyik irodaépülettől  
maximum 200 méter távolságra  
kínálunk lehetőséget,  
hogy ne kelljen az utcán  
parkolóhelyet keresgélni. 

Bárki bérelhet tőlünk 
parkolót, rendkívül kedvező áron,
de a saját bérlőink az alapárból  
további kedvezményt kapnak. 

Hívjanak bennünket a táblán is látható 

0623/423-323-as  
telefonszámon. 
Rövid idő alatt szerződést  
köthetünk és máris megkapják  
a belépőkártyát  
a sorompó nyitásához.

Kellemes karácsonyi ünnepeket  
       és egy boldog,  
 sikerekben gazdag új esztendo”t!

A 2023-as év egyértelműen a hosszabbítások éve volt nálunk 
a Terraparkban. Mostanáig 3500 m2 területre írtunk alá 

szerződéshosszabbításokat és 700 m2-re irodaterületük bővülésére szóló 
megállapodásokat meglévő bérlőinkkel. Ezek között vannak, akik további öt évre 
írtak alá, mások három, illetve egy-két évre. Jelenleg a legkésőbbi időpontban lejáró 
szerződéseink között a C tömbben van egy, amely 2028 márciusáig érvényes, a D 
tömbben pedig kitart egy 2027 december végéig. Most éppen 97 bérlőt számoltunk 
össze a táblázatunkból és ebből 14 cég az, akikkel idén újonnan szerződtünk 
összesen 2000 m2 területre.

A fentiekből következően panaszra nincs okunk és reméljük, hasonló kedvező 
számokat fogunk tudni felsorolni jövő év vége felé is.

Ugyanakkor bérlőinkkel történt beszélgetésekből érzékeljük, hogy többen 
a 2024-es évet egyelőre elég bizonytalanul látják és rácsodálkoztunk arra, hogy 
több bérlőnél is hasonló folyamatok zajlottak le az idei évben, cégcsoporton 
belüli átcsoportosítások, felvásárlások, szervezeti változások. Ezen változások is 
hozzájárulnak a bizonytalanságérzéshez a gazdasági környezetben érzékelhető 
nehézségek mellett.

Most, ahogy írjuk ezt a cikket, kaptunk egy telefonhívást, amelyből megtudtuk, 
hogy a hívó korábban az egyik bérlőnknél dolgozott és bár kivált tőle, annyira 
tetszik neki a Terrapark, az általunk biztosított irodai környezet, hogy most a saját 
cégével szeretne nálunk irodát bérelni. Pozitív visszaigazolása ez annak, amit az első 
mondatokban irtunk a bérlőink hosszabbításáról, és remélhetően a legjobb lezárása 
ennek a cikknek és az évnek is, jövőre szóló biztató előjelekkel.

A Terrapark csapata
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Erre 
figyeljünk!

 GYERMEKVÁLLALÁS  
 40 ÉVES KOR FELETT 

Napjainkban egyre 
többen vállalják első 
vagy akár sokadik 
gyermeküket 40 éves 
koruk környékén vagy 
felette. Miért kell 
ezzel foglalkozni? 

Legyen szó férfiról vagy nő-
ről, 40 éves korunkra egyre több 
betegség ütheti fel a fejét, mert 
öregszik a szervezetünk, romla-
nak a szerveink. Ezt pedig szem 
előtt kell tartani, ha valaki ennyi 
idősen gyermeket szeretne.

Továbbá 40 éves korunkra 
több fertőzésen, betegségen, 
adott esetben műtéten esünk 
át. A kórokozók pedig akadá-
lyozhatják a teherbeesést, pél-
dául mert lezárják a petevezeté-
ket. Vagy operálhattak minket, 
ami összenövéseket, úgyneve-
zett belső hegeket okozhattak a 
hasunkban, ugyancsak megne-
hezítve a petesejt útját. És e kor 
felett több ideje és lehetősége 
van egy mióma vagy herevissz-
ér kialakulásának is.

A nőknél a fentieken túl ne-
hézséget jelenthet a petesejtek 
minőségének a romlása. Míg 
huszonévesen elég három pete-
sejt egy egészséges kisbabához, 
a harmincas éveinkben már tíz 
kell, negyvenévesen száz. Azaz 
körülbelül száz petesejtből 
lesz egy jó minőségű, amire 
a gyermeket kívánó párnak 
szüksége van. 

Továbbá negyven felett a 
petefészek már elkezd kime-
rülni. Mit jelent ez? Azt, hogy 
meghatározott számú petesejt-
tel születünk, de ezek mennyi-
sége az életünk folyamán foko-
zatosan csökken. Új petesejtek 

pedig nem képződnek, és a 
csökkenő petefészek-kapacitás 
olyan hormonális változásokat 
indít el egy nő szervezetében, 
ami tovább rontja a teherbe 
esés esélyét.

A teljesebb képhez azon-
ban hozzátartozik, hogy a fér-
fiaknál is romlik az életkor 
előrehaladtával a spermiu-
mok minősége, és bár nekik 
akár egész életükben folya-
matosan újratermelődnek az 
ivarsejtjeik, ők is károsodnak 
genetikailag, ami korai vetélés-
hez vezethet vagy nem sikerül a 
megtermékenyítés. Bizony elő-
fordul, hogy amikor az ötvenes 
férfi nála jóval fiatalabb, máso-
dik feleségével tervez gyereket 
és nem jön össze, fel sem merül 
a párban, hogy a férfivel lehet 
gond, „hiszen neki már van há-
rom egészséges gyermeke a ko-
rábbi kapcsolatból” – gondolják. 
Pedig de, lehet vele is gond és 
egyre több olyan vizsgálat van 
már, amivel a férfiaknál ezt a 
romlást szűrni lehet, illetve az 
ezt követő terápiás lépések is 
egyre fejlettebbek.

Miért javasoljuk, hogy ha 
valaki negyvenévesen vagy a fe-
lett szeretne gyermeket,  men-
jen szakemberhez? Mert mi-
nél előbb derülnek ki az okok, 
annál hamarabb hozhatják 
meg a jó döntést, hogy  tovább 
próbálkoznak, vagy vállalják 
a hormonkezelést, a lombik-
programot esetleg a műtétet. 
A lehetőségek száma ugyan-
is szinte kimeríthetetlen. Egy 
ilyen kivizsgálás pedig felér 
egy komplex menedzserszű-
réssel.

dr. vörös anna, L33 MedicaL

bővEbbEn:   www.L33 
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KINEK, MIT JELENT 
egészségesen élni? 

„Sokan azt hiszik, az 
egészséges életmód a 
napi öt perc séta, a 
folyamatos edzés, a 
kalóriadiéta, vagy 
éppen a reggelire „csak 
joghurt”, a jóga, a cukor 
helyett méz, az egy 
korty kávé  és társai. Ám 
én úgy gondolom, hogy 
az optimális „középútra” 
való igazodás lenne az 
ideális, s mindezt úgy, 
ahogy a jobb gyógyítás-
nál is  figyelembe kelle-
ne venni magát a sze-
mélyt.”

 A Budaörs Napló új soro-
zatának a témája az egész-

séges életmód, aminek az elin-
dítását ezúttal összekötöttük a 
mögöttünk hagyott évet össze-
foglaló körkérdésünkkel. Majd 
– ahogy tettük azt korábban 
egyebek között 2015-ben és 
2021-ben, illetve többször visz-
szatérően az adományozás („Ne 
csak karácsonykor segíts„), 
2022-ban az idősebb kori társ-
keresés és 2023-ban a spórolás 
esetében – 2024-ben hónapról-
hónapra egy éven át járjuk kö-
rül különböző szempontokból, 
hogy mit jelent napjainkban 
egészségesen élni és mennyire 
adottak ehhez a feltételek. Meg-
szólaltatunk ismert és kevésbé 
ismert budaörsieket, szakembe-
rektől kérünk véleményt és az a 
cél, hogy minél több konkrét, 
megfogadható tanácsot kap-
janak olvasóink. (Persze ez a 
téma sem most először kerül 
nálunk fókuszba, hiszen 2017-
ben külön kiadványt szentel-
tünk neki.)

A körkérdésünk most az 
volt, hogy kinek, mit jelent 
egészségesen élni? 

J E N E I  A N D R Á S
 író,  a  Buda-környék i 

Látássérültek Közhasznú 
Egyesületének 

 (BULÁKE) alelnöke:
Mivel életem első  har-

minc évében (ez alatt cu-
korbetegségben szenved-
tem, ami mára már nincs) 
szigorú diétát kellett – meg 
kellett volna – tartanom és 
figyelni mozgásra, sérülé-
sekre, mára meg az egész vi-
lág képtelen erre, szerintem 
senki nem tudja a legjobbat. 
Sokan azt hiszik, az egészséges 
életmód a napi öt perc séta, a 
folyamatos edzés, a kalória-
diéta, vagy éppen a reggelire 
„csak joghurt”, a jóga, a cu-
kor helyett méz, az egy korty 
kávé  és társai. Ám én úgy 
gondolom, hogy az optimális 
„középútra” való igazodás 
lenne az ideális, s mindezt 
úgy, ahogy a jobb gyógyí-
tásnál is  figyelembe kellene 
venni magát a személyt. Tehát 
magyarul nem vak diétákkal 
(ételek, italok tiltása, vagy 
„csak” azok bevitele), min-
denféle mozgáskultúra, ha-
nem ami jól esik – és persze 
nem szélsőségekre gondolok 
-, de nem sokat és nem minő-
ségtelenül, nem össze-vissza. 
Igenis férjen bele a cukor, a 
kávé és akár egy adag stressz 
is, a szénhidrát, a zsír, még ta-
lán egy kis alkohol is…, és fér-

jen bele a mozgás, a vitamin. 
S ami fontos, hogy az egész-
séges életmód igenis a sze-
mélyre legyen optimalizálva, 
tehát annyiféle lehet, ahányan 
élünk a Földön. Persze vannak 
lehetségesek irányok, de pon-
tos recept szerintem nincs. 
Én már nem vagyok cukorbe-
teg, viszont többször transz-
plantáltak, azért nem élhetek 
féktelenül, de igyekszem a 
jól érezhető középútra: ami 
jól esik, abból minden jöhet 
normális mennyiségben és 
minőségben. Hozzáteszem 
egy egészségesebb ember-
nek  valamivel könnyebb a 
dolga, de mondjuk ami ne-
kem nem ajánlott, másnak az 
a jó és fordítva. Nem véletlen 
a mondás sem: „Sok kicsi, sok-
ra megy.”

 
S O M LYÓ G E R G E LY 

a Budaörsi  Spor t  Club 
elnöke:

Az egészséges életmód 
több összetevőből áll, sport-
vezetőként hozzám természe-
tesen a legközelebb a sport ré-
sze áll, melyről azt gondolom, 
hogy a legfontosabb részegy-
sége az egészséges életmód 
egészének. Véleményem 
szerint a sportolás minden 
szinten kiemelten előnyös ha-
tással van az emberekre, egy 
egészségügyi séta is, valamint 
a rendszeres versenysport 
tevékenység is. A sportolás 

fizikai tekintetben is fontos 
mindenki számára, e mellett 
állandó motivációt jelent, va-
lamint a közérzetre is pozitív 
hatással van, a jó közérzet pe-
dig hozzásegít minden más 
tevékenység sikerességéhez. 
A sportban az is nagyon szép, 
hogy minden korosztály meg-
találhatja magának a megfele-
lő sporttevékenységet és célt, 
a sportolás lehetősége mindig 
adott, bármikor bárki elkezd-
heti. Tapasztalatom alapján 
aki sportol boldogabb, ezért 
arra buzdítok mindenkit, 
hogy iktassa be az aktív moz-
gást a hétköznapjaiba.

S Z E N T MÁ R TO N I 
I L D I KÓ 

ásványszakér tő,  
művészettör ténész:

Számomra az egészsé-
ges életmód egyik  alapja a 
rendszeres mozgás. Hét éves 
korom óta szerves része az 
életemnek. Versenyszerűen 
kézilabdáztam, atletizáltam, 
igényem a sportra szeren-
csére felnőtt koromra  is 
megmaradt,  hetente több-
ször  kocogok és jógázom. 
Elengedhetetlen továbbá a 
pihentető, jó alvás és a meg-
felelő folyadék bevitele, ná-
lam ez hozzávetőleg napi két 
és fél, három liter vizet jelent. 
Negyedikként a táplálkozást 
említem, az ételre nem csak 
élvezeti cikként gondolok, 

A H O L K Ü LÖ N Ö S E N F I G YE L N E K A S Z Ű R Ő 
V I Z S G Á L ATO K R A –  M E R T A G YÓ G Y U L Á S A 

P O N TO S D I AG N Ó Z I S S A L K E Z D Ő D I K!

Pozitron-
Diagnosztika Központ

A Pozitron-
Diagnosztika Központ 
neve a daganatos 
betegségek diagnosz-
tikájában ismert PET/
CT eljárás említésekor 
lehet ismerős. A XI. 
kerületben működő 
Központ 18 évvel 
ezelőtti indulása óta 
mára -a PET/CT vizsgá-
lat mellett- számos 
egyéb orvosi képalko-
tó eljárást, szakrende-
lést és egyészségügyi 
szolgáltatást nyújt.  

Az intézmény szlogenje: „A 
gyógyulás a pontos diagnózis-
sal kezdődik.” Képalkotó eljá-
rások nélkül szinte lehetetlen 
lenne a betegségek felderítése. 
Nem csak a modern eszközpark, 
hanem az intézményben dolgo-
zó naprakész, lelkiismeretes or-
vosok szakértelme is garantálja 
a legmagasabb szintű ellátást.

A Pozitron egyik zászlósha-
jója a CT diagnosztika. A CT 
vizsgálatok szakorvosi beutaló-
val végezhetők, magán és NEAK 
finanszírozott formában is. A 
tüdő CT vizsgálat 35 éves kor fe-
lett évente egy alkalommal be-
utaló nélkül is igénybe vehető. 

Cardio-CT (Szív-CT) vizs-
gálat: Speciális CT vizsgálat, 
mely a szívkoszorúerek állapo-
tát ábrázolja. A vizsgálat az el-
záródást még nem okozó- me-
szes, vagy zsíros lerakódások 
helyét, kiterjedését mutatja 
meg. A vizsgálathoz ajándék 
tüdő CT jár.

A komplex emlődiagnosz-
tikai vizsgálat egyre nagyobb 
teret nyer, hiszen az egészség-
megőrzés a rendszeres szűrő-
vizsgálatokkal kezdődik. 

Az MR vizsgálat – melynek 
nincs az emberi szervezetre 
káros hatása - precíz képet ad 
a vizsgált területről, szervről, 
így elősegítve a pontos diag-
nózis felállítását. Lágyrészek 
(izmok, inak, erek, zsírszövet, 
kötőszövet) vizsgálatára ki-
válóan alkalmas. Az agy, illet-
ve gerincvelő problémáinak 
feltárására, stroke, szív- és ér-
problémák, trombózis diag-
nosztizálására, a gerinc és az ízü-
letek, a has- és kismedence, 
illetve az emlő és a nyaki lágy-
részek vizsgálatára is ajánlott. 
A baleset, vagy gyulladás 
okozta, illetve az ízületi „el-
használódásából” adódó meg-
betegedések pontosan diag-
nosztizálhatók, segítséget adva 
az ortopéd szakorvosok terápi-
ás javaslatához.

MR vizsgálat elvégzésére 
magán- és NEAK által finanszíro-
zott formában is van lehetőség.

A páciensek a dél-budai 
régióban nehezen, vagy csak 
hosszú várakozási idő után 
elérhető szakrendelésekre - 
kardiológia, endokrinológia, 
gasztroenterológia, érsebészet, 
proktológia, laborvizsgálatok-  
is bejelentkezhetnek. 

Pozitron-Diagnosztika Központ
1117 Budapest,  

Hunyadi János út 9.
E-mail: info@pet.hu

www.pet.hu
Info-vonal: +3615058888
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K A PAC I TÁ S B Ő V Í TŐ C É LTÁ M O G ATÁ S T K A P A S Z A K R E N D E LŐ A VÁ R O S TÓ L

Hat szakrendelésen  
csökkentik a várakozást

Egy hónapra csökken az 
előjegyzési idő hat frek-
ventált szakrendelésen 
2024. március 31-éig – 
állapodott meg az 
önkormányzat és a 
TritonLife Magánkórház 
Budaörs, miután a 
budaörsi képviselő tes-
tület kiegészítő támo-
gatást szavazott meg a 
járóbeteg-ellátás szá-
mára. Zsákai Zoltán sze-
rint, aki nyolcadik éve 
felel a budaörsi egész-
ségügyi nagyüzem fenn-
tartásáért, a fejlődés 
nem áll meg.

December 6-i ülésén a buda-
örsi képviselő testület 
167 millió forintos kapacitás-
bővítő támogatást szavazott 
meg a helyi járóbeteg-ellátás 
számára a 2024-es esztendő-
re. Mit vállalt a szakrendelő?
A kiegészítő finanszírozás segít-
ségével hat kulcsterületen – nő-
gyógyászat, kardiológia, ortopédia, 

diabetológia, szemészet és ultra-
hang-diagnosztika – március 31-ig 
egy hónapra fogjuk csökkenteni az 
előjegyzési időket. Ez a vállalás.

Miért vált ez szükségessé?
Régről kell elindulni. Budaörsön a 
járóbeteg-ellátásnak egyedi mo-
dellje alakult ki, amit kezdetben 
egyesek bíráltak, aztán az eredmé-
nyek láttán a kritikák elhalkultak. 
Az önkormányzat a szakrendelő 
működtetésére külső üzemelte-
tővel kötött szerződést, majd – az 
épületek használatba adásán túl – a 
járóbeteg-ellátásra egyáltalán nem 
kellett áldoznia. Vagyis nekünk a 
NEAK-finanszírozásból kellett ki-
jönnünk, amit szolid nyereséggel 
a legutóbbi időkig mindig sikerült 
megvalósítani. A jó hírű egynapos 
sebészet és az elsősorban ellátási te-
rületen kívülieknek nyújtott ambu-
láns magánellátások bevételeiből 
ráadásul fejleszteni is tudtunk: az 
évek során saját forrásból újítottuk 
fel épületeinket, eszközberuházása-
ink is 200 millió forint felett járnak. 
És akkor még nem beszéltünk a köz-
finanszírozott és a magánellátások 
fő szinergiájáról, a kiváló orvosok és 
szakdolgozók idevonzásáról, meg-
tartásáról.

Miért kell most a városnak 
mégis a zsebébe nyúlnia? 
Hol sérült a modell?
Ott, hogy az orvosi és szakdolgozói 
bérek, az üzemeltetési költségek – 
elősorban az energiaárak –, illetve a 
fogyóeszközök árai is megugrottak, 
még a rekordmagas inflációhoz ké-
pest is. Mindeközben a NEAK-tól ka-
pott finanszírozás gyakorlatilag vál-
tozatlan maradt, ma már a legjobb 
gazdálkodással sem lehet kijönni 
belőle. Ezért szűnnek meg vagy szű-
külnek a járóbeteg-szakrendelések 
az országban, és ezért nőnek az elő-
jegyzési idők mindenhol, nálunk is.

Konkrétan mire fordítják a 
kiegészítő finanszírozást?
Elsősorban a rendelési óraszámok 
bővítésére a felsorolt hat szakterü-
leten. További orvosokat, asszisz-
tenseket kell bevonnunk az ellá-
tásba. Ezt akkor tudjuk megtenni, 
ha olyan javadalmazást biztosítunk 
nekik, ami versenyképes az állami 
kórházakban elérhető megemelt 
fizetésekkel, illetve a magánegész-
ségügyben ajánlott díjazással. És 
erre a jelenlegi NEAK-finanszírozás 
már messze nem elegendő.

Mit szólt ehhez az önkor-
mányzat?
Budaörs vezetése rajta tartja a sze-
mét az egészségügy problémáin. 
Folyamatos a dialógus közöttünk, 
ők is látják a számokat. Őszi elége-
dettségmérésünk ráadásul arról is 
visszajelzést adott, mit és hogyan 
érzékel a lakosság a problémákból. 
Ezt is továbbítottuk.

Mi derült ki a betegek  
visszajelzéseiből?
A szakrendelőt felkereső páciensek 
minden olyan területen átlagon fe-
lüli értékelést adtak, ahol saját ha-
táskörben volt lehetőségünk javíta-
ni az ellátás színvonalán. Hogy mást 
ne mondjak, az egyik legmagasabb 
pontszámot a betegirányítás mun-
kája érdemelte ki, ami öt éve még 
neuralgikus pont volt. Ezzel szem-
ben az egészségügy általános meg-
ítélésére durván rányomják a bélye-
güket a hosszúra nyúlt előjegyzési 
idők. Erre muszáj volt reagálni.

Hogyan választották ki a hat 
szakrendelést?  
Mi lesz a többivel?
Az ellátás minőségét szolgáló szak-
mai és a lakosság közérzetét javí-
tó praktikus szempontok alapján 
tettünk javaslatot. Más szóval: a 
gyógyítás szempontjából ezeken a 

szakrendeléseken a legfontosabb, 
hogy a betegek belátható időn be-
lül orvos elé kerüljenek, másfelől 
ezek azok a területek, ahol a forrás-
bevonással érzékelhető eredményt 
lehet elérni. Az önkormányzattal 
folytatott tárgyalássorozat kiemelt 
témája volt, hogy a programban 
szereplő hat szakmát bővítsük ki. 
Ezen jelenleg is dolgozunk; remé-
lem, jövő év elején eredményekről 
is be tudunk számolni.

Optimista?
Igen, száz százalékig optimista va-
gyok. Észre kell vennünk, hogy a vi-
lág változik körülöttünk, nincsenek 
kőbe vésett modellek, a fejlődés 
nem áll meg. A budaörsi modell is re-
konstrukcióra szorult, és örülök neki, 
hogy az önkormányzat ebben part-
nerünk tud lenni a helyiek érdeké-
ben. Cégünk időközben csatlakozott 
Magyarország dinamikusan fejlődő 
magánegészségügyi holdingjához, 
a TritonLife-hoz; mi szakmai oldalról 
mindent meg teszünk azért, hogy a 
budaörsi egészségügyi ellátás egyre 
jobb minőségű legyen.

A Budaörsi Egészségügyi 
Központ integrációja  
hamarosan lezárul. 
Utolsó lépésként beolvadással meg-
szűnik a Jump Consulting Kft., az 
üzemeltetői feladatokra vonatkozó 
feladatellátási szerződést jogutódlás 
alapján a TritonLife Magánkórházak 
Zrt. viszi tovább 2024. január 1-jétől.

A személyi folytonosság  
meglesz?
Igen, minden szinten. Úgyhogy ka-
rácsony közeledtével a szokásos mó-
don tudok fogalmazni: köszönöm 
munkatársaim egész évi áldozatos 
munkáját; nyugalmas ünnepeket, 
az új esztendőre jó egészséget és 
sikereket kívánok dolgozóinknak, 
pácienseinknek egyaránt.

T r i t o n L i f e  M a g á n k ó r h á z  B u d a ö r s  Te l . :  + 3 6  2 3  4 4 5  4 8 0   We b :  b u d a o r s m e d . h u

hanem “üzemanyagként” is 
funkcionál. Megpróbálok ta-
nult optimizmussal tekinteni 
az életre, hogy mentálisan is 
rendben legyek. Ezek az alap-
pillérek, de nem kőbevésett, 
merev szabályként vannak 
jelen az életemben, természe-
tesen  néha vannak kilengések 
Némi tudatossággal törek-
szem a test,   lélek, szellem 
összhangjára.

FA R K A S G Á B O R 
fej lesztőpedagógus, 

Herman O ttó Általános 
Iskola és 

VA R G A D Ó R A 
tanár,  népi  iparművész, 

néprajzkutató,  Szabad 
Waldor f  Iskola:

Igyekszünk a mun-
ka, a passzív pihenés, és 
aktív kikapcsolódás har-
móniáját megvalósítani a 
magunk módján. Olvasás, 
filmnézés, színház, hangver-
seny, baráti beszélgetések a 
„passzivity” nálunk. A ke-
rékpár, a tenisz, a túrázás je-
lenti a heti rendszerességű 
aktivitást. Ezt egészíti ki a 
jóga, illetve a gyógytorna. 
Hétköznap és hétvégén is vi-
szonylag korán kelünk, legké-
sőbb 6-7 óra között. (Gábor: 
„Én még előbb…„) Nem bo-
rul nagyon meg az életrit-
musunk még hétvégén vagy 
szabadság idején sem. De ha 
otthon vagyunk, napközben 
beiktatunk egy rövid sziesztát. 
Este pedig igyekszünk legké-
sőbb 10 óráig ágyba kerülni, 
hogy még az éjfél előtti, utolsó 
nagyon értékes alvásból jus-
son legalább másfél-két óra. 
Táplálkozásunkra a változa-
tos jellemző, ha lehet otthon 
megtermelt, de legalább ott-

hon elkészített ételek, sok-sok 
zöldség, kevesebb gyümölcs, 
gyógy-, és zöld teák, gyü-
mölcslevek mértékkel, nagyon 
kevés, de jó minőségű alko-
hol. Rendszeresen fermentá-
lunk, én például minden nap 
iszom kombucha-t, zöldárpa 
smoothie-t is. Nem dohány-
zunk és a testtömegindexünk 
ideálisnak mondható.

KO Ó K N É  
B O R DÁ S A N D R E A
 kozmetikus,  a  budaörsi 

High Care stúdió vezetője:

Számomra az egészsé-
ges életmód a testi és lelki 
egyensúly megtartása. Az is 
egészségtelen élet, ha nem azt 
csinálhatom, amit szeretek. 
Ám én szerencsés helyzetben 
vagyok, mert imádom a mun-
kámat, hiszen az egészség és 
a szépség olyan ajándéka az 
életnek, amelyekért mindenki 
maga tehet!

K A R S A I N É  
KO VÁC S J U D I T 

ny.  pedagógus, 
életmódtanácsadó:

Én már elég régóta foglal-
koztam az egészségem, egész-
ségünk védelmével, figyelem-
mel arra, hogy nem akkor kell 
elkezdeni foglalkozni vele, 
mikor már  baj van. Így Szent-
györgyi Albert mondásait is 
figyelemmel kísérve, hogy 

„az a vitamin okoz betegséget, 
amit nem eszünk meg”, már 
30 éves korunk után odafi-
gyeltünk a C, D vitaminok 
rendszeres bevitelére, ami 
később multivitaminokkal 
is kiegészült. Az is fontos 
lett később számomra, hogy 
lehetőség szerint természe-
tes összetevőjű vitaminokat 
fogyasszunk, és az on-line 
vásárlás terjedésével, egyre 
komolyabban kutattam eze-
ket a termékeket. Így tényleg 
csak kevés, orvosok által fel-
írt gyógyszereket vásároltam 
meg a gyógyszertárakban. 
Majd 2020-ban találkoz-
tam – egy élethelyzet miatt 
– egy életmódváltó prog-
rammal, ami koncentrált a 
táplálkozás reformjára, ezzel 
együtt új életcélok megfogal-
mazására. Ennek keretében 
rengeteg gyógyítóval, ter-
mészetgyógyásszal, orvossal 
is  találkoztunk, akiktől na-
gyon sokat tanultam, pont az 
életmódváltás több síkjáról. 
Így az egészséges táplálko-
zás mellett, melyben igenis 
fontos bizonyos vitaminok, 
táplálék kiegészítők beik-
tatása, a mozgás, de mind-
ezek mellett, ami mellett 
elsiklunk, fontos a légzé-
sünkre és az alvás minősé-
gére, idejére is figyelnünk. 
Én mindezeket együtt al-

kalmazva találtam rá a 
Biocom hálózatára (koráb-
ban Ökonet), ahol saját és 

számos ember egészségének 
visszaszerzésében, megőr-
zésben is segíthettem, segít-
hetek. Mindez olyan pozitív 
életérzéssel párosul, ahol az 
együtt töltött idő, a progra-
mok, képzések a személyi-
ség formálásában és abban 
a pozitív életszemléletben 
is támogatnak, ahol nincs 
stressz, mókuskerék szindró-
ma, csak siker és eredmény. 

L E N G YE L M O N I 
informatik ai  szakember :

Az egészséges életnek 
több pillére van, a három leg-
fontosabb a mozgás, a meg-
felelő rostban gazdag táplál-
kozás és az elegendő alvás. E 
három össze is függ: ha nem 
esszük rommá magunkat, ak-
kor könnyebben mozgunk, ha 

pedig rendszeresen mozgunk, 
akkor jobban alszunk. Szá-
momra ezek közül a legfon-
tosabb a mozgás, amire évek 
óta naponta két órát szánok. 
Ezt sokszor nehéznek tűnik 
kigazdálkodni, de mondjuk 
ha biciklivel megyünk be 
dolgozni (akár kis kerülővel) 
az már ennek része, és beszá-
mít. Ugyancsak sokat segít 
a rendszeresség fenntartásá-
ban, ha olyan mozgásformát 
találunk, ahol mások várnak 
ránk, és olyan nincsen, hogy 
mégsem megyünk el. Évek 
óta teniszezem, és bizony fő-
leg a hétköznapokban sokszor 
nehéz felkelni mondjuk a gép 
elől, de tudom, hogy várnak, 
tehát indulni kell! És mivel 
MINDEN NAP MOZOGNI 
kell, heti szintű tervezésre 
van szükség. 

EE

folytatjuk!



12 2023. DECEMBER Minden témáról bõvebben is olvashatnak a www.budaorsinaplo.hu  oldalon!  13   

Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport

Múltunk Múltunk 25 év25 év és és    
jövőnk is legalább ennyi!

December az év utolsó 
hónapja. Ebből az alka-
lomból összegeztünk 
picit, melyet most  
közreadunk,  
mert szeretnénk,  
ha mindenkihez eljut-
nának az alábbiak:
az OKJ rendszerben 
felnőttképzőként  
több mint 100 képzés,  
17 szakterületen  
volt elérhető nálunk,  
több mint 25 000  
elégedett tanulónak  
segítettünk szakmai  
végzettséget szerezni. 

 

Mindig naprakészek  
vagyunk! 
 
A www.matrixoktatas.hu 
oldalunk, Facebook, Tik-tok 
és Instagramm oldalainkon 
mindig aktuális információ-
kat találsz.

Rugalmas beiratkozás, 
előzetes helyfoglalás,  
munkaidőn kívül is segítsé-
gére lesznek képzési  
tanácsadóink, akiket nevü-
kön szólíthat.

Helyfoglalását kényel-
mesen, költséghatékonyan 
az otthonából is leadhatja 
szkennelve, utalással. 
Melyhez kedvező fizetési 
lehetőségeket biztosítunk. 

Az ország számos pont-
ján elérhetőek vagyunk, 
ahol személyesen is várjuk 
önt ügyfélszolgálatainkon: 
Budaörs, Budapest 19. ker., 
Debrecen, Kecskemét.

Tanfolyamaink tervez-
hetőek, már jelentkezéskor 
megadjuk a tervezett óra-
rendet, melyet rugalmas 
időbeosztással tervezünk 
meg, így munka és család 
mellett is elvégezhetőek.

ISKOLÁNK, a Mát-
rix Szakképző Iskola 
(OM910020). 

3 szakmában várjuk a 8. 

osztályt végzett fiatalokat, 
az OKJ-t váltó szakmák 7 
ágazatban, 21 SZAKMÁBAN 
érhetőek el a felnőttek szá-
mára, akár 1 év alatt.

Felnőttképző Intéz-
ményünkben, a Mátrix-
Oktatási Kft. kereteiben 
elérhetőek a részszakmák, 
szakképesítések, hatósági 
képzések.

Színvonalas elméle-
ti és korszerű gyakorlati 
oktatást biztosítunk mo-
dern felszereltségű, saját 
tulajdonban lévő  okta-
tótermeinkben, gyakor-
lati műhelyeinkben, ahol 
valóban gyakorlati tudás 
szerezhető. Nálunk bete-
kinthet egy tanórába, vagy 
bármely futó képzésbe mie-
lőtt jelentkezik.

Oktatóink mind elis-
mert szakemberek, mér-
nöktanárok, docensek.

Nálunk a tanuló az 
első! A hozzánk érkezőt 
teljes körű és barátságos 

kiszolgálás illeti meg. Ez a 
jövőnk alapja!

Olyan képzési szolgál-
tatást nyújtunk, mellyel 
megkönnyítjük az elhe-
lyezkedést, beilleszkedést 
a munkahelyen. Követjük a 
képzési igényeket és ennek 
megfelelően megújulunk.

Szeretettel várunk  
minden tanulni vágyó  
gyereket és felnőttet!

2040 Budaörs,  
Komáromi u. 16. 

Komáromi Ágnes 
70/341-5476, 

Lukácsi Tünde 
70/424-2330

www.matrixoktatas.hu

Kellemes Karácsonyi Ünnepeket Kíván a Mátrix Szakképző Iskola!

A H O L N E M A R Á B E S Z É L É S A C É L,  H A N E M A C É L I R Á NYO S F O G YA S Z TÁ S N É P S Z E R Ű S Í T É S E

Gluténmentes nagyhatalomnak számít 
a budaörsi cég

Az OMÉK innovációs 
nagydíját kapta a 
budaörsi Amurex GM 
Hungária Kft., a helyi-
ek által „gluténmentes 
bolt”-ként ismert vál-
lalkozás, a Cöli Cirok 
Cipóért. Szabolcs Péter, 
a cég ügyvezető-tulaj-
donosa ennek kapcsán 
beszélt tevékenységük-
ről, készítményeikről 
és az azokhoz társított 
képzeteket is megvilá-
gosította.

Az  OMÉK  (Országos Mezőgaz-
dasági és Élelmiszeripari Kiál-
lítás és Vásár)  Élelmiszeripari 
Innovációs  pályázatának  I. 
helyezettje lett az Amurex GM 
Hungária Kft. Cöli Cirok Cipója, 
melyet a Hunorganic-kal közö-
sen fejlesztett. (A Hunorganic 

készítette hozzá az alap lisztke-
veréket.) Ebben az elismerésben 
a hazai élelmiszeripari innovációk 
legkiemelkedőbb eredményei ré-
szesülnek.
 Szabolcs Péter a budaör-
si Amurex GM Hungária Kft. 
ügyvezető-tulajdonosa elmond-
ta, hogy cégük közel húsz éve 
foglalkozik gluténmentes 
termékek forgalmazásával és 
gyártásával, családi érintett-
ség miatt. A kétezres évek ele-
jén ugyanis a lisztérzékenység-
gel diagnosztizált családtagnak 
nem találtak élvezhető minőségű 

gluténmentes termékeket – akko-
riban ez a szakma még gyerekci-
pőben járt – ezért maguk láttak 
neki a készítésnek.

Fő céljuk, küldetésük éppen 
ezért az, hogy a gluténérzékenyek 
megközelítőleg hasonló minő-
ségű életszínvonalat – ételszín-
vonalat! – kaphassanak, mint a 
nem-gluténérzékenyek, pláne, ha 
felnőtt korában derül ki valakiről, 
hogy az, akkor ne legyen olyan 
éles a táplálkozás-váltás a meg-
szokotthoz képest.

A  budaörsi élelmiszerallergia-
szaküzletüket 2006-ban nyitották 
meg a többi érintett, vagyis a 
lisztérzékeny vásárlók számára, 
és sorra fejleszteni kezdték az új 
termékeket. (...) Ezek a technikák  
nem egyszerűek, ami abból is lát-
szik, hogy új munkaerő betanítá-
sa fél évbe is beletelik, igaz, mára 
már a termékpaletta 70-80 féle 
pék- és cukrászáruból áll.

Az új fejlesztések sikerére, a 
gluténmentes termékeikre más 
üzletek, pékségek is fel figyel-
tek,  így  a kamaraerdei gyártó-
üzemükből nemcsak a budaörsi 
üzletet látják el áruval, hanem a 
Lipóti Pékség 300 boltját, a Kifli.
hu-t és különböző bioboltokat, 
valamint mirelit áru nagy keres-
kedéseket.

A cég hét éve egy vendég-
látóhelyet is nyitott a belváros-
ban, Cöli Bisztró  néven, ahol 
helyben készítik a cukrász- és pék-
süteményeket és azon kívül is ki-
zárólag gluténmentes napi menüt 
(főtt ételt) kínálnak. A bisztróbeli 
fogyasztásból derül ki az egyes 
termékek népszerűsége, ami 
alapján ajánlják azokat a nagyke-
reknek. Készítenek gluténmentes 
pizzát is és ezt a Wolton keresztül 
házhoz is lehet rendelni.

A budaörsi üzlet a naponta 
érkező napi friss pékáru szállít-
mányon kívül elsősorban széles 
termékskálájú alapanyag bolt, 
illetve fagyasztott leveles tész-
ta is kapható otthoni felhasz-
nálásra, de akár lehet rendelni 

olyan termékeket is, amit csak a 
bisztróban állítanak elő, akár a 
webshopon keresztül, akár sze-
mélyesen a budaörsi boltban.

A lisztérzékenyeknek az ün-
nepek közeledtével a bejglin kí-
vül – ami sokféle ízben elérhető -, 
más szezonális termék is rendel-
kezésre áll, például a kalácsszerű 
babka, amiből szintén többféle 
ízesítésű van. Speciális szaloncuk-
rok és gluténmentes Mikulások is 
beszerezhetők.

A budaörsi boltról mindent 
elmond az, hogy tizenhét éve 
megvan, átvészelte a válságokat 
is. A helybélieken kívül főleg a 
környékbeli településekről jönnek 
vásárolni. 

(...)
Napjainkban divatossá vált 

a gluténmentes termékek fo-
gyasztása azok körében is, akik 
nem lisztérzékeny betegek. Er-
ről a szakember véleménye az, 

hogy (...) a divatozók miatt sok 
esetben a valódi cöliákiásokat 
nem veszik elég komolyan, el-
bagatellizálják a problémáját 
azoknak, akiknek ezt a szigorú 
diétát tényleg tartaniuk kell. 
Ezért az ügyvezető azt javasol-
ja, hogy csak azok tartsanak 
gluténmentes étrendet, akik-
nek orvosi diagnózisuk van ar-
ról, hogy erre van szükségük. 
(...) Azt is fontosnak tartotta el-

mondani, hogy manapság sokan 
tévesen azt hiszik – „reform-élel-
miszer”-re asszociálva -, hogy fo-
gyókúrás étrendbe is beilleszthe-
tők a gluténmentes élelmiszerek, 
azonban nem jellemző, hogy 
fogyni lehet tőlük, mert álta-
lában ezek nagyobb arányban 
tartalmaznak keményítőt, illet-
ve a sikértartalom hiánya miatt 
a rosttartalmuk is kevesebb, bár 
ők, mint felelősségteljes gyártók 
az Amurex Kft.-nél ezt igyekez-
nek pótolni például útifű maghéj 
hozzáadásával, de ez például nem 
jellemző minden gyártóra.

Szabolcs Péter, aki a PMKIK 
Élelmiszer Szakmacsoport, va-
lamint az Élelmiszeripari Ága-
zati Készségtanács elnöke is, 
elkötelezetten dolgozik azon, 
hogy a lisztérzékenység prob-
lémáját komolyan vegyék és 
állami szinten is támogassák, 
valamint hogy jobban megbe-
csüljék a gluténmentes termé-
kek előállítóit is.

borhEgyi éva

a tEljEs cikk itt olvasható: 
https://budaorsinaplo.hu/

glutenmentes-nagyhatalomnak-

szamit-a-budaorsi-ceg/
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Szülők a                              -ról…
Az idén 25 éves Mátrix Suliról beszélt már a tulajdo-
nos igazgatónő, a budaörsi iskoláról az itt tanítók.  
Új mini-interjú sorozatunkban pedig a szülőket kér-
dezzük, minden hónapban mást. Ezúttal Kovács Ilona 
vállalkozott rá, aki szerint itt a gyerekek önismereté-
re és önértékelésére is nagy figyelmet fordítanak. 

Melyek az eddigi legfontosabb tapasztalataik a Mátrix iskolával? 
Van-e más iskolával összehasonlítási alapjuk?

A gyermekem most első osztályos. Imád a MátrixSuliba járni. Minden 
reggel vidáman indul és élményekkel teli ér haza. Az osztályában kiváló kö-
zösség alakult ki a gyerekek és a szülők között is.  Jó dolog, hogy az iskola 
mindkettőt támogatja és erősíti. Szereti a kis létszámot, az odafigyelést és 
gondoskodást.

Az iskola többet ad, mint azt gondoltuk volna. Nyilván minden iskolá-
ban megtanítják a gyerekeket írni-olvasni számolni, ezeket ellenőrzik külön-
böző felügyeletek, a magániskolákban talán szigorúbban is. A MátrixSuliban 

mindazon felül, hogy jónak tartom az oktatást, a gyerekek önismeretére és 
önértékelésére is nagy figyelmet fordítanak.

Más intézményekről csupán a környezetünkből vannak tapasztalatok, 
unokatesók révén, akik az állami iskolába járnak, de a hallottak elszomorí-
tóak. A körzetes iskola, ahová tartozunk, most kényszerült összevonni és így 
jóval harminc fő fölé tolni az osztályokat, pedagógus hiány miatt. Elképzelni 
sem tudom, hogyan lehet differenciált oktatást vagy bármilyen egyedi fog-
lalkoztatást megvalósítani ekkora létszámú osztályok mellett. Meggyőződé-
sem, hogy 15 fő fölött csak poroszos, rideg idomítás valósítható meg, valódi 
pedagógia elképzelhetetlen.

 
Hogy találtak rá az iskolára? Milyen érvek szóltak mellette és eset-
leg ellene?

Már az ovi középső csoportjában elkezdtünk iskolákat keresgélni, a 
MátrixSulit egy online hirdetés alapján találtam. Többször is megnéztük az 
iskolát, az órákat, részt vettünk néhány a MátrixSuli által szervezett rendez-
vényen. Az odajáró gyermekek boldogsága győzött meg. A végső döntést a 
MátrixSuli mellett akkor hoztuk meg, mikor szembesültünk vele, hogy más 
iskolák cukormáza alatt mennyi csúsztatás és valótlan állítás rejlik.

B O L D O G 30.  S Z Ü L E T É S N A P OT H O L LÓ S Y C U K R Á S Z AT!

Húsz éve Budaörsön
Hollósy Annát és fér-

jét, Zsoltot jól ismerik 
a budaörsiek, hiszen 
miután éppen 30 éve 
(boldog születésna-

pot!) megnyitották az 
első cukrászdájukat 

Pesten, tíz év múlva, 
2003-ban költözött 

Budaörsre a cukrász-
üzemük és nyílt meg 

vele egy időben a 
budaörsi üzlet is, 

illetve költöztek a 
városba ők maguk.

„Nálunk kakaóbab-
ból van a csokoládétorta, 
gyümölcsből a gyümölcsfagyi, 
és tejből a tejszín.  A Hollósy 
Cukrászatban úgy készítjük 
édes és sós süteményeinket, 
fagylaltjainkat, ahogy mi 
is szerettük gyerekként – és 
ahogy a vendégeink is szere-
tik 1993 óta” – olvasható a 
Hollósy cukrászat közösségi 
oldalán. Másutt pedig ezt 
írják: „A gyümölcsök kiválasz-
tásától a lekvárfőzésen át a 
díszítésig minden részletre 
gondosan ügyelünk, hogy a 
tölcsérbe vagy a tányérra csak 
olyan termék kerülhessen, 
amit a lányainknak is szívesen 
adnánk.”

Hollósy Annát és férjét, 
Zsoltot jól ismerik a bu-
daörsiek, hiszen miután ép-
pen 30 éve (boldog születés-
napot!) megnyitották az első 
cukrászdájukat Pesten, tíz év 
múlva, 2003-ban költözött 
Budaörsre a cukrászüze-
mük és nyílt meg vele egy 

időben a budaörsi üzlet is, 
illetve költöztek a városba ők 
maguk. Azóta részei a város 
közösségi életének, hiszen 
rendszeresen támogatnak 
óvodai és iskolai gyermek-
programokat, fogadják be 
egy-egy napra nyaranként a 
szomszédos Csiki Tábor kis 
cukrászait, állnak be szpon-
zorként sportesemények 
mögé, és így tovább.

Részben régi, családi 
receptek alapján készítik a 
termékeiket, részben saját 
fejlesztésűek – mondják la-
punk kérdéseire válaszolva 
–, mint például a nagyon 
közkedvelt, többféle ízben 
kapható meggyes-mákos/
almás stb. házi torta, amiért 
messzebbről is felkeresik 
őket a visszatérő vendégek, 
ahogy a mára legendássá 
vált „tévéropiért”, az ötféle 
sajtból készült sósrudakért.

A helyi különlegessé-
gek mellett természetesen 
minden “alap” sütemény 
megtalálható a pultban, 
ahol – menjünk hétköznap 
vagy ünnepnap – mindig 
igen gazdag a választék. Ez 
a betérőnek azt üzeni, hogy 
nemcsak mi szeretjük a Hol-
lósy sütiket, hanem bizony 
mások is. Így az is megbo-
csátható, ha a például így 
a karácsonyi ünnepek előtt 
kicsit sorba kell állni.

Kókuszcsók 
akár ajándékba

Hozzávalók:

0,09 kg tojásfehérje

0,14 kg kristálycu-

kor

0,12 kg kókusz

0,02 kg liszt

citromhéj

A tojásfehérjét a cukor-
ral állandó keverés mel-
lett csípősig melegítjük 
a tűzhelyen kis lángon. 
Leveszük a tűzhelyről. 
Hozzákeverjük a kókuszt, 
a citromhéjat és a lisztet 
óvatosan. Csillagcsö-
ves nyomózsákból kis 
stufnikat nyomunk 
szilikonos sütőpapírra és 
160-180 fokon elkezdjük 
sütni, 10 perc után fi-
gyeljük. Addig kell sütni, 
amíg rózsaszínes lesz 
a széle. A sütőpapíron 
hagyjuk kihűlni.

BUDAÖRS Ibolya utca 1. (Szabadság út/1-es út sarok) Nyitvatartás mindennap 10–19 óráig.
ZÁRVA 2023. december 24-26-ig és 2024. január 1-12-ig.

Telefon: 06 23 420-840 Bővebben: https://www.facebook.com/hollosy.cukraszat 
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V E N D É G S É G B E N E N D R Ő D I  ÁG I N Á L

A zene, a mese erejével…
Vajon meg lehet-e a 
zene, a mese erejével 
gyógyítani ezt a picit 
megfáradt, szomorú 
világot?

 Meglepett, hogy milyen 
kevés cikket találtam 

az interneten Endrődi Ági-
ról. Színész, előadó, zenei 
vezető, ő a  Múzsák Társulat 
egyesületi elnöke és ha min-
denki nem is, de a  budaörsi 
szülők biztosan ismerik. És 
legalább egyszer egy évben, 
ilyenkor karácsony előtt ta-
lálkozhatunk  vele és apró 
színésznövendékeivel a már 
hagyománnyá vált PostART 
Marketen  az   Angyalváró 
koncerten. Ismerjük hát meg 
kicsit közelebbről!

Budaörsön ilyenkor kará-
csony előtt biztosan találkoz-
hatunk Endrődi Ágival az ál-
tala szervezett zenés darabok 
valamelyikén, idén például 
december 5-én a „Melyiket a 
9 közül?” című zenés játékon  
a PostART-on, vagy ugyanott 
december 9-én a PostART 
Marketen az Angyalváró 
gyermekkoncerten.

Amikor – ugyancsak a 
PostART-on, bár didergősen, 
de még kint a szabadban – 
kolléganőm társaságában be-
szélgettünk vele, ez még jövő 
idő, mire azonban cikkünk a 
decemberi számban nyom-
tatott formában olvasóink-
hoz kerül, ez a két előadás 
már múlt idő. Témánk szem-
pontjából azonban ez nem 
lényeges, hiszen nemcsak a 
most aktuális munkáiról, ha-
nem  életéről szerettük volna 
kérdezgetni őt a Vendégség-
ben portré sorozatban.

Ami viszont még a beszél-
getésünk aktualitását adta, 
hogy Endrődi Ági zsűritag-
ként szerepet vállalt az ősszel 
megrendezett budaörsi te-
hetségkutatóban, és az ahhoz 

szorosan kapcsolódó Buda-
örsi Tanodában.  Ági részvé-
telével indult el ugyanis ok-
tóberben a havonta visszatérő 
vasárnapi Mese Kávézó.

“Májer Marcinka Eme-
se invitált bennünket, mint 
BudaörsiNŐ-ket ebbe az idén 
szeptembertől induló projekt-
be, és csatlakozott hozzánk 
Tóth Anna művészettörténész 
is.   Anna ötlete volt a   Mese 
Kávézó, amely  izgalmas te-
matikával mutatja be a 
gyermekeknek minden egyes 
alkalommal egy-egy népcso-
port kultúráját, szokásait, 
valamint   kapcsolódik hozzá 
az adott nép egy-egy meséje. 
Ehhez jöttem én, aki zeneileg 
kiegészítettem a foglalkozáso-
kat, egy  világ körüli utazással, 
hangszerekkel, népdalokkal, 
játékokkal és sok meglepetés-
sel.  Az első alkalommal a spa-
nyol nép kultúráját ismertük 
meg,   egy kedves  népmesével.   
A  cél tehát,  hogy minél több 

népcsoport kultúráját ismer-
jék meg játékosan a gyerekek 
sok-sok zenével, tánccal, me-
sével szőve. Nagyon inspiráló 
feladat ez,   szívesen csinálom” 
– mondja kérdéseinkre vála-
szolgatva Ági. A fogadtatás? 
“Az első alkalommal   csurig 
volt a tanoda, nagyon sok 
gyermek jött el. Jó érzés volt 
és egy szép délelőtt!  A korosz-
tály óvodások és kisiskolások, 
a mesék és a hozzá kapcsolódó 
foglalkozások ugyanis nekik 
szólnak. Én erre a korosztályra 
vagyok kalibrálva” – neveti el 
magát  a művésznő.

Endrődi Ági „fő tevé-
kenysége”, hogy a Múzsák 
Társulat egyesületi elnöke, 
amit 15 éve hozott létre. “Sok 
évig a   Budaörsi Latinovits 
Színház koprodukciós part-
nereként tevékenykedtünk,  a 
Muzsika hangja, a Legyetek 
jók, ha tudtok!, Két Lotti, 
Édes mostoha produkciókkal. 
Nagy   sikere volt ezeknek a 

daraboknak, mert nemcsak 
a  családoknak szólt, hanem a 
környező iskolák is törzsvendé-
gei voltak az előadásainknak. 
Szinte mindig teltházaknak 
játszottunk. Elindult valami 
szép értékkel teli dolog. Az-
tán jött a pandémia… Ezek a 
gyönyörű előadások, az életem 
részei egyszer csak  félbesza-
kadtak, és    azóta sem tudjuk 
mi történt, sajnos. A színház 
többé nem keresett meg ben-
nünket.  És ez fájó. Most kez-
dünk talán újjászületni, ha 
Isten is úgy akarja,  bár nem 
itt Budaörsön, hanem füg-
getlen színházként éppen ott, 
ahol befogadást nyerünk. Nin-
csen könnyű sorsunk. De nem 
panaszkodunk. Előre nézünk 
és   még hiszünk a csodákban. 
Budaörs ettől függetlenül   a 
szívem közepén helyezkedik el, 
ezért is sajnálom nagyon, hogy 
a színházzal való tevékenysé-
günk megszakadt, és mert azt 
érzem,   Budaörsnek mi   egy 
olyan családi, színházi kö-
zösséget hoztunk létre, ami 
most  hiányzik.  A színházzal 
közös darabok mellett az egye-
sületünk önálló produkciókat 
is létrehozott, ezeket mai napig 
játsszuk,   ilyen a Keszekusza 
varázspálca, a Melyiket a 9 
közül?, az Alíz csodaországban 
és a Kincskereső kis ködmön” – 
meséli Ági.

Így folytatva:  “A sok elő-
adáson és fellépésen túl taní-
tással is foglalkozom, zene-
pedagógusként, továbbá drá-
mafoglalkozásokat tartok, ez 
utóbbinak szintén a PostART 
ad otthont.  Jelenleg egy gyö-
nyörű  karácsonyi betlehemes 
műsorra  készülünk lelkesen a 
gyerekekkel, ami december 7–
én 18-kor lesz és melyre sze-
retettel várunk mindenkit!   A 
PostART vezetőjének Selmeczi 
Áginak a kezdetek óta rengeteg 
dolgot köszönhetek. Ő  karolta 
fel az első előadásunkat, a Mu-
zsika hangját, és hozta be a bu-

daörsi közönség elé. Azóta is a 
háttérből folyamatosan segíti a 
munkánkat, amiért végtelenül 
hálás vagyok neki.” 

“Eközben gőzerővel készü-
lünk egy szeretett előadásunk 
felújítására, a Jókai Mór műve 
alapján készült Melyiket a 9 
közül? című  produkcióról van 
szó,   melyet a Vidám Szín-
padon  láthat majd többször 
november  25-től a kedves kö-
zönség!” 

Összefoglalva: Budaörsön 
a PostART-on, illetve Buda-
pesten a Vidám színpadon 
lehet találkozni a Múzsák 
Társulat előadásaival. És még 
hol? „Utazó színház vagyunk, 
így oda megyünk, ahova hív-
nak, általában   művelődési 
központokba, vidéki színhá-
zakhoz,   fesztiválokra, ahol 
szeretettel várnak bennünket 
” – feleli Ági. 

A bevezetőben azt ígértük, 
nemcsak az aktualitásokról 
lesz szó, hanem Endrődi Ági 
útkereséséről is. Az életrajza 
szerint 2006-ban előbb végez-
te el a Pesti Magyar Színház 
Színiakadémiáját,  majd 2007-
ben az ELTE TOFK  ének-
szakát. Ami tudatosságra 
utal, de mint kiderült, nincs 
ilyenről szó.  „Már korábban 
elkezdtem az ELTE   ének-ta-
nító szakát és harmadéves 
voltam, amikor jelentkeztem 
a Pesti Magyar Színház stú-
diójába, ahol Őze Áron  és 

Szélyes Imre  indítottak osz-
tályt. Őszintén     meglepett 
amikor felvettek, nem hittem 
még magamban, és végül   a 
tanítóképzőben három évet 
halasztottam, majd később 
fejeztem be a még hiányzó 
egy évet. De 18 évesen tényleg 
azért jelentkeztem tanítónak, 
mert szent meggyőződésem 
volt, hogy   énektanár leszek! 
Csak egy pici hiba csúszott a 
gépezetbe,  amikor bekerültem 
az egyetemi színpad társulatá-
ba ott megfertőzött a művészet 
végtelen szeretete.”

A Pesti Magyar Színház 
stúdiója a diplomán túl több 
dolgot adott  a színész hallga-
tóknak.  Bár kezdetben csak 
statisztaként, közreműköd-
hettek a Pesti Magyar Színház 
előadásaiban, és testközelbe 
kerültek a kor nagy színésze-
ivel, Ági például Agárdi Gá-
borral, Szakácsi Sándorral, 
Básti Lajossal, Mór Marian-
nal, Béres Ilonával játszha-
tott egy színpadon.  „Nekünk 
ez egy igazi csoda volt” – me-
séli.

„A ‘gyerekszínészet’  kima-
radt az életemből, mert a szü-
leim nem engedték,  mert nem 
voltam jó tanuló” – válaszolja, 
amikor a még korábbi éveiről 
érdeklődünk.   “Matekból pél-
dául kifejezetten katasztrófa 
voltam. Ma már nem szégyel-
lem, mert megtanultam, hogy 
mindenki másban jó,  így szép 

az élet, tanulhatunk egymás-
tól. Ki ebben, ki abban lesz 
majd egy csoda. Mindenben 
jónak lenni lehetetlen do-
log.  Ezt próbálom továbbadni 
most a gyerekeknek is, mert 
sokszor találkozom ezzel a 
problémával a mai napig. És 
ez valamiért egy máig bennem 
maradt tüske, így már felnőtt-
ként   igyekszem   a   szülőket 
meggyőzni   arról, hogy hagy-
ják a gyerekeket abban ki-
bontakozni, amihez tehetsé-
gük van, amihez kedvet érez-
nek, mert attól nem lesz jobb 
az a közepes bizonyítvány, ha 
mindig csak a tanulás az első. 
Nem!   A gyermek boldogsága 
az első! Hiszen csak úgy lesz 
belőle egy egészséges, önbiza-
lommal teli felnőtt, ha segítik, 
támogatják abban,  amiben 
remek. És amikor ezt a támo-
gatást látom egy családnál, az 
nagyon jó érzés.” 

Mikor és hogy került End-
rődi Ági Budaörsre? „A 11. 
kerületben nőttem fel  és sze-
rettem is  ott lakni. Budaörsre 
a kőhegyi Passió révén kerül-
tem  először, sosem felejtem el, 
ahogy napról napra másztam 
meg a Kőhegyet, és arról áb-
rándoztam,  milyen csodálatos 
lenne  itt élni!   Végül 11 évvel 
ezelőtt költöztem ide, a Kő-
hegyre, és   lassan olyan érzés, 
mintha mindig   itt  éltem vol-
na.” Frigyesi András azon-
ban, aki a Passió német nyel-
vű változatát rendezte, csak 
évekkel később látta a Muzsi-
ka hangját, és már mint a Lati-
novits színház igazgatója hív-
ta meg őket. Több mint ötven-
szer adták elő Budaörsön ezt 
a darabot, amihez jöttek még 
a tájelőadások, majd miután 
a színház levette a repertoár-
ról, további százszor,  “ami úgy 
gondolom, nagyon szép szám.”

Mit jelent még Áginak Bu-
daörs, mi jut eszébe róla irá-
nyított kérdés nélkül? „A he-
gyek, akárhonnan jövök haza 
ez a látvány páratlan. Aztán 
még...,  itt minden adott, ami 
ahhoz kell, hogy biztonságban 
érezze magát az ember. Anya-
ként is örülök, hogy itt nő fel a 
gyerekem. Valódi közösséget 

találtunk gyermekem iskolájá-
ban, csodálatos tanítók veszik-
vették körül, és nagyon  örülök 
annak is, hogy cserkészként 
egy remek csapat működik a 
városban.  És…, egyszerűen jó 
érzés, hogy ha végigmegyünk 
az utcán, sok ismerőssel talál-
kozunk, hogy mindenki ismer 
mindenkit. Nekem ez sokáig 
nagyon furcsa volt, most már 
imádom!” 

Amiről még nem beszél-
tünk – illetve sok egyéb do-
logról sem, de mint kiderült, a 
magánélet tabu, ahogy a mű-
vésznő a távolabbi terveit sem 
szívesen osztaná most meg, 
majd ha megvalósulnak -, a 
Fellegjárók zenekar. Velük is 
járja Ági egyebek között az 
országot, és ez sem véletlenül 
pont a jövőre vonatkozó kér-
désnél jutott eszébe, hiszen 
ahogy három évvel ezelőtt 
megfogalmazta: „Amikor ezt a 
nevet megálmodtam, úgy kép-
zeltem, hogy a Fellegjárók csa-
pata nem más, mint olyan em-
berek szövetsége, akik az eget 

és a földet egyaránt őrzik, lát-
ják ezeknek minden szépségét, 
baját és gondját, és akik éppen 
ezért megpróbálják szebbé, 
és jobbá varázsolni a Föld 
bolygót. Útnak indulhatnak, 
bármikor, repülve egy csodás 
szerkezettel, a Felleghajóval, és 
odafentről szemlélődve láthat-
ják azt a sok-sok csodát, amit 
a Föld rejt, a természet apró, és 
hatalmas szépségeit, gyönyö-
rűségeit, és persze egyúttal a 
kihívásait is. Megpróbálják a 
zene erejével gyógyítani ezt 
a picit megfáradt, szomorú 
világot.”

EllEr ErzsébEt
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N O V E L L A

A fémfogú angyal 
Nem hibáztatom a szüleimet azért, mert ilyen ridegen neveltek 

hármunkat. Szerettek minket a maguk módján, de ők már 
csak ilyenek voltak, ennyi telt tőlük. Lefoglalta őket a karrierépítés.

Amikor én születtem, a hatvanas évek elején, akkor vettek telket 
Budán és egy akkori viszonylatban nagyon modern házat húztak fel 
rá. Magas, szikár termetű apámon még rokonlátogatáskor is öltöny 
és nyakkendő feszült, hatalmas fekete Volgája kitűnt a környék né-
hány, jóval olcsóbb autója közül. Bizonyos szinten én is büszke vol-
tam rá, hogy a legmódosabb vagyok az osztályban, az én játékaim 
az NDK-ból jöttek, de számomra ez még gyerekként nem volt olyan 
fontos, mint nekik. Folyton csak azt hallottuk, hogy semmi sincs 
ingyen, a pénzért pedig keményen meg kell dolgozni, tanulni kell, 
többnek lenni mint mások. Lenézték a náluk kevésbé sikereseket, 
nekünk már akkor is mindig a maximumot kellett nyújtanunk, kü-
lönben nem tettük zsebre a szidást, amit egy-egy rossz jegyért kap-
tunk. Kellenek utcaseprők is, hallottuk anyánktól, ha hármas kap-
tunk, és egy véletlenül becsúszó egyesnél apám elkapta a csuklóm, 
a magasba emelte, hogy csak lábujjhegyen tudtam követni a saját 
kezemet, majd a szabad tenyerével egy nagyot sózott a fenekemre. 
Ő ennyivel letudta, anyám folytatta utána a szidásomat.

Minden évben lassan jött el a karácsony koradélután, amit úgy 
vártam. Akkor mentünk mindig a nagyszüleimhez pár napra, akik 
Visegrádra költöztek öregségükre, elhagyták a fővárost, még mie-
lőtt én felfoghattam volna a különbséget vidék és város között. Csak 
annyit tudtam tizenegy-két éves fejjel, hogy odamenni jó. Otthon 
csak úgy léteztünk, de Mamáéknál úgy igazán éltünk, mert ott me-
legség várt, szeretet. Náluk nem számítottak a jegyeink, nem pisz-
káltak, hogy mi lesz majd belőlünk, úgy szerettek minket, ahogy 
voltunk, gyereknek. Mintha nem is az ő fiúk lenne az apám, hanem 
őt valami gép teremtette volna egy olyan gyárban, mint aminek a 
főmérnöke volt, sokszáz ember felettese. Vagy valami ilyesmi, gye-
rekként a titulusok nem mondtak még semmit.

Jeges, kanyargós úton haladtunk, miután elhagytuk Pilisszent-
lászlót. Anyám, a jogtörténet egyetemi professzora olyan egyenes 
háttal és felszegett állal ült apám mellett az első ülésen, mintha egy 
kardnyelő magában felejtette volna a kardját, épp csak a markolat 
nem lógott ki a száján.

Korán sötétedett, az ég felhős volt, hullt a hó. Apám feszülten 
figyelte az utat, minden kanyarban lassított. Ha kicsit is megmoc-
cantunk, anyám ránk szólt, hogy üljünk rendesen és csendben, 
mert „apátoknak az utat kell figyelni, nem azt, hogy ti hátul mit vi-
háncoltok”.

Hiába volt óvatos, az egyik szűk kanyarban a friss havon a kocsi 
ajándékokkal megpakolt hátulja kisodródott, lecsúsztunk az útról. 
Nagyobb volt az ijedtségünk, mint maga a baj, hamar megálltunk, 
de a fagyos, porhóval borított faleveleken a kocsi kereke kipördült, 
ott ragadtunk az út mellett néhány méterrel a fekete fák közt a sö-
tétben.

Apám feje egyre vörösebb lett, ahogy próbált játszani a gázzal 
és fékkel, hátha meg tudunk mozdulni, de csak rontott a helyzeten. 
Be kellett látnia, hogy önerőből nem mozdul innen a kocsi tavaszig.

Akkoriban még nem jöttek percenként az autók, a szüleim 
tudták, hogy ha nem kapunk valami segítséget, akkor reggelre ott 
fagyunk meg az út szélén. Feszültségük ragályos volt, mi is elkezd-
tünk aggódni, amin nem segített az sem, hogy „hagyjátok abba a 
sírást, apátok nem tud így gondolkodni!”.

Ki is szálltunk, hátha meg tudjuk tolni a kocsit lejtőnek fölfelé, 
hogy visszajussunk az útra, de ez sem segített. Bő félóra eltelt így, 
egy teremtett lélek sem jött arra, csak a sötét erdő vett körül minket. 
Néha egy-egy faág már nem bírta tartani a ráhulló havat, és megad-
va magát lehajlott, nagy robajjal leeresztve a terhét, de más, rajtunk 
kívül nem csapott zajt.

Imádkozni nem imádkoztunk, hogy jöjjön valaki, elvégre is 
apám párttag volt.

Már ott tartottunk, hogy mi visszaszállunk beszuszogjuk a ko-
csit, amíg apám gyalog elindul és hoz segítséget, amikor tőlünk bő 
kétszáz méterre gyönyörű fényesség támadt a következő kanyar fe-
lől az úton. Számomra égi jelenésnek tűnt az a fénycsóva, a kétség-
beesésem, hogy halálra fagyunk karácsony éjjelén, azonnal elmúlt.

Lassan közeledett, egyre erősebben pöfögve, majd mikor mel-
lénk ért, látva az integető családot, megállt.

Egy rozsdás, valamikor piros traktor volt, amiről egy pocakos, 
dohánytól megsárgult bajszú, borostás ember kászálódott le. Az a 
fajta, akivel a szüleim véletlenül sem álltak volna szóba egyéb hely-
zetben, most is megpróbáltak olyan távol tartózkodni tőle, ameny-
nyire csak tudtak. Fején usánka volt, koszos, olajfoltos overálja el-
ütött apám ballonkabátjától, és főleg anyám szőrmebundájától és 
blézerétől.

Ahogy az ember beszélt, látszott, hogy az egyik első foga fém-
ből van. A szüleimmel még nem találkozott, de én a fém fogáról 
még úgy, nagy sapkában, sötétben is felismertem, hogy ő Laji bácsi 
a Mamáék utcájának végéről. Egyszer átmentem hozzájuk Papával 
még a nyáron, visszaadni valami szerszámot, és akkor Laji bácsi, 
csak hogy nevetésre bírjon engem, elkapta az egyik birkájuk első 
két lábát, a vállaira tette, és úgy táncolt vele, mintha csak egy ember 
lenne. Papa is nevetett, én is. Szerencsére a szüleim akkor nem vol-
tak ott, különben elrontották volna a mókát. Laji bácsinak akkor is 
borszagú volt az izzadtsága, ha épp nem ivott.

Volt nála lánc a traktoron, azzal percek alatt vissza tudta húzni 
az autónkat az útra, mi az út széléről néztük végig a mutatványt.

Amikor végeztek, és leakasztották a láncot, apám elővette öltö-
nye mellényzsebéből a makulátlan, fekete bőrtárcáját, és egy barna 
százast húzott elő belőle a kocsi lámpájának fényénél.

– Azt tegye el, nem ezért segítettem! – hárította el apám pénzét, 
és már mászott is vissza a traktorra.

– Legalább azt árulja el, ki maga, és hol lakik, és akkor a na-
pokban felkeresem egy üveg itallal! – apám nem bírt adósa maradni, 
láttam rajta, hogy zavarban volt attól, hogy egy ilyen ember segíti 
ki a bajból, ráadásul önzetlenül. Ez a fogalom nem szerepelt apám 
szótárában.

– Én vagyok a mennyből az angyal! – röhögött Laji bácsi, fém-
foga meg-megcsillant a sötétben. – Na, vezessen óvatosan tovább, 
boldog karácsonyt mindannyiuknak!

Csendben telt az út további része, és látszott a szüleimen, 
hogy nem értik, miért nem fogadta el az öreg a pénzt. Én viszont 
akkor fogtam fel, a szív értékei mások, mint az észé, és hogyha 
telik rá az erőnkből, akkor jó másoknak se-
gíteni úgy, hogy nem várunk vagy fogadunk 
el érte semmit.

ványai Pál

budaörsi advent 2023
Mire lapunk olvasóink-
hoz kerül, az első két 
adventi vasárnapon 
vagyunk túl és máris 
több, színvonalas prog-
ramon. És bár szívesen 
írnám, hogy aki ezekről 
lemaradt, bepótolhatja 
a következő bő két hét-
ben karácsonyig, de ez 
így nem teljesen igaz. 
Mert lesz még ugyan két 
gyertyagyújtás, lesznek 
többek között további 
koncertek és gyermek-
programok is, ezek 
mindegyike másokat 
szólít meg és más-más 
hangulatot ígér. 

 Az első gyertyagyújtás-
kor szombaton este, az 

adventi ünnepkör előestéjén 
szeles és hideg volt, mégis 
sokan hallgatták meg az öku-
menikus program keretében a 
különböző egyházi felekeze-
tek budaörsi vezetőit, képvi-
selőit. 

Erről részlEtEsEn itt száMolunk bE:

 https://budaorsinaplo.hu/

megkezdodott-az-adventi-

idoszak-legalabbis-budaorson/ 

Még aznap délelőtt a 
PostART-on (Budaörs, 
Clementis u. Ébner György 
u. sarok) egy rendhagyó 
könyvbemutatón vehettünk 
részt. Az ötvenes évei végén 
járó Győrfi András előbb 
vált festővé, mint íróvá és 
különös hangulató képei né-
hány éve részben Budaörsön 
készülnek, az ugyancsak a 
PostART-on lévő műtermé-
ben. Így már hagyománnyá 
vált, hogy évente egyszer-két-
szer kinyitja a műterem aj-
taját és bepillantást enged az 
alkotás folyamatába. Az első 
könyve – amit értelemszerűen 
ő maga illusztrált – három-

négy éve jelent meg, majd 
évente követte egy-egy újabb, 
a legújabb címe pedig Artúr 
és Gínevra. Ezek is amolyan 
egypercesek, élet- és gondo-
lattöredékek.  De most sem 
csak könyvbemutató volt, ha-
nem egy kiállítás is nyílt, amit 
január közepéig lehet megte-
kinteni. 

Vasárnap a Budaörs óvá-
rosi részén élők inkább a Jó-
kai mór Művelődési Ház felé 
vették az irányt, ahol bent az 
épületben a remek bábelőadás 
után kézműveskedni lehetett. 
Mézeskalácsot sütöttek közö-
sen és karácsonyi díszek ké-
szültek. 

Míg Kamaraerdőn már 
a Mikulás is megérkezett 
szombaton. A gyerekek na-
pok óta lázban égtek, hogy 
találkozhatnak vele, így a 
nyirkos idő és a hideg nem 
szegte kedvüket. Amint meg-
kezdődött a Dr Rex kutyás 
iskola kutyatáncos előadása, 
elkezdtek gyűlni a parkban a 
kicsik és örömmel vettek részt 
a kutyusokkal való játékban. 
Aztán gyertyát gyújtottak a 
Manókkal és nagyokat ugrán-
doztak a RépaRetekMogyoró 
koncertjén. Közben az állat-
simogató és a pónik körül is 
nagy volt a nyüzsgés. Amikor 
viszont megérkezett a Mikulás 
a feldíszített vonattal, egy em-
berként rohantak üdvözölni. 
Közben elkezdett esni az eső, 
így a Mikulás a dodzsem pá-
lyán kapott trónust, hogy ott 
beszélgethessen a gyerekek-
kel. A vidámpark vasárnap is 
egész nap várta a gyerekeket. 

Vasárnap este a VIVART 
Budaörsi Sinfonietta immár 
hagyományos adventi hang-
versenye – Török Géza Liszt- 
és Hauser József-díjas kar-
mester vezényletével – telt-
házas volt és csodálatos. Most 
második alkalommal adott 
neki a PostART otthont. 

December 8-án pénteken 
este pedig a Magyar Rádió 

Szimfonikus Zenekarának a 
fúvósai adtak kamarakoncer-
tet a művelődési házban. 

Kedden láthattuk a felújí-

tott Melyiket a 9 közül? Zenés 
karácsonyi családi musicalt a 
Múzsák Társulat előadásában. 
(Lásd kapcsolódó cikkünket 
Endrődi Ágival a 16. oldalon.)

És aki nem találkozott a 
Mikulással sem Kamaraerdő-
ben, sem egy civilkezdemé-
nyezésre 5-én a lakótelepen, 
az találkozhatott vele  decem-
ber 6-án, 17 órai kezdettel a 
városi Mikulás ünnepségen. 
Erre Budaörs Város Önkor-
mányzata  hívta meg a gyer-
mekeket és a Jókai Mór Mű-
velődési Ház színháztermé-
be, volt Mikulás Show, zenés 
mesejáték manókkal. Utána 
mikulásjárat várta a kicsiket 
a budaörsi tűzoltókkal, feldí-
szített tűzoltóautóval a Jókai 
Mór Művelődési Ház előtt.

Ismét volt PostART Mar-
ket, amit a második szom-
baton egész napos, adventi 
családi programmal kötöttek 
össze. A 7. alkalommal meg-
rendezett kézműves vásár 
helyszínén volt két pompás 
gyermek előadás (a délőtti 
mese után Danny Bain ame-
rikai fiatalemberrel  készített 
interjúnkat megtalálják a 
honlapunkon), itt is volt kéz-
műves foglalkozás és színház-
jegyet is lehetett akár ajándék-
nak venni. 

Ami még előttünk van: 
december 16-án szombaton 
17 órakor adventi szentmise 
(római katolikus templom) 
18-kor gyertyagyújtó ünnep-

ség az adventi koszorúnál. És 
19 órától Karácsonyi Vival-
di koncert Lakatos György 
fagottművész és tanítványai-
nak előadása. 

(januári cikkünk: 

https://budaorsinaplo.hu/a-

fagott-vivaldi-lakatos-gyorgy-es-

tanitvanyai/, illetve porté cik-

künk: https://budaorsinaplo.hu/

vendegsegben-lakatos-gyorgy-

fagottmuvesznel/ 

Az önkormányzati Buda-
örs karácsonya a Templom 
téren (nagyon rossz idő ese-
tén ez is a PostART-on) idén 
december 17-én lesz! Prog-
ramok: 11 órakor a Zabszal-
ma zenekar gyerekkoncertje 
12 órakor, Betlehemes játék 
a Mindszenty óvoda óvodá-
sainak előadásában, 12:30: 
Maszk Bábszínház – Betlehe-
mi történet, 13:15 Romano 
Glaszo és a Nyitott Kórus, 15 
órakor a MintaPinty zenekar 
gyerekkoncert, 16:00 Falu-
si Mariann koncertje, 17:00 
közös gyertyagyújtás a város 
karácsonyfáján, 17.30 Tűzma-
darak – Tűzhang tüzes mutat-
vány. A Pro Musica kórus ad-
venti hangversenye 18 órakor 
az Evangélikus templomban 
lesz, szintén 18 órakor Geren-
dás Péter koncertje pedig a 
PostART színpadán.

Akinek marad még ideje 
a karácsonyi készülés utolsó 
napjaiban: karácsonyi filmve-
títés a PostART-on december 
22-én 19.30-tól, illetve dec-
ember 23-án a mise és a gyer-
tyagyújtó ünnepség után az 
adventi koszorúnál a KataPult 
Kamarakórus adventi kon-
certje.

a tEljEs PrograM: 

https://budaorsinaplo.hu/ 

adventi-programok- 

december-2-23-ig/

onlinE bEszáMolónk fotókkal: 

https://budaorsinaplo.hu/

az-elso-adventi-vasarnapon-

vagyunk-tul-osszefoglalonk/
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C S I L L É RY K L Á R ÁVA L. . .

Virtuális utazás: Marokkó 

Interjúalanyunk  
a Budaörsi Napló mun-
katársait Marokkóba 
kalauzolta, illetve  
Al Magrebbe, ahogy 
saját országukat hívják 
az ott élők.

 G. Csilléry Klára két 
év híján fél évszázad-

dal ezelőtt költözött Buda-
örsre: „Első lakótelepi lakos 
vagyok, 1975-ben, mikor az 
első Lévai utcai emeletes há-
zak épültek, akkor kaptam a 
munkahelyemtől itt egy lakást” 
– mesélte. Lapunkat egészen 
más ügyben kereste meg, de 
amikor kiderült róla, hogy 
idegenvezetőként szinte a 
fél életét arab országokban 
töltötte és a nyelvet is be-
széli, kíváncsiak lettünk az 
emlékeire. Így meghívtuk őt 
a szerkesztőségbe, ahova egy 
pendrive-val érkezett és azon 
marokkói képekkel. Miután a 
művelődési házban a Világjá-
rók sorozat hónapról hónap-
ra megtölti érdeklődőkkel a 
nagytermet, kicsit sajnáltuk 
ugyan, hogy ezt most csak 
hárman hallgatjuk, de bízunk 
benne, hogy lesz még rá mód, 
hogy Klára akár ott is meg-

oszthatja majd. Ahogy tette 
azt mintegy tíz évvel ezelőtt, 
amikor Egyiptomról hallhat-
ták őt a budaörsiek. 

Marokkó előtt azonban 
mondana saját magáról is pár 
szót? – kértük. Az egyetemen 
bölcsész karon magyar-tör-
ténelem szakon végzett, és a 
Magyar Rádió és Televíziónál 
kezdett dolgozni a hetvenes 
években, később pedig egy 
közvélemény kutató intézet-
nél helyezkedett el. 

A fordulatot az jelentette, 
hogy a férje a külkereskede-
lemben dolgozott és 1980-ban 
hároméves kiküldetést kapott, 
így vitte az egész családot (ak-
kor már két gyermekük volt) 
egy arab országba. Ettől Klára 
nagyon boldog volt, mert már 
kisgyermekkorában elvará-
zsolta, amit az arab világról 
megismert az Ezeregy éjszaka 
legszebb meséiből. Így ott élve 
egyfelől rá is volt kénysze-

rítve, hogy arabul tanuljon, 
másfelől érdekelte. Először is 
az írás, hiszen latin betűkkel 
semmi nem volt kiírva, az 
utca nevek, a városok, az üz-
letek stb., csak arab betűkkel. 
Az első betűket és szavakat 
az akkor nyolcéves lányától 
tanulta, mert bár a gyerekek 
francia iskolába jártak, arabul 
is tanultak.

Miután – még mindig a 
’80-as években járunk – ha-
zaköltöztek Magyarországra, 
azon belül Budaörsre, már 
nem tudott a kutatóintézetbe 
visszamenni, mert az időköz-
ben megszűnt. Rövid ideig a 
budapesti közgazdasági egye-
tem könyvtárában dolgozott, 
a „gyarapítási osztályon”, ahol 

a sarokban a mennyezetig 
stószolva álltak arab nyelvű 
szakkönyvek. Ő pedig meg-
kérdezte, hogy nem kellene-e 
ezeket katalogizálni. „Miért, 
te érted?” – kérdeztek visz-
sza csodálkozva, így derült 
ki, hogy korábban senki nem 
akadt, aki el tudta volna olvas-
ni legalább a könyvek címét és 
a szerzőjét, meg hogy melyik 
országban, városban adták 
ki. Klára viszont így kapott 
arra is lehetőséget, hogy arab 
órákra járhasson a nyelvi inté-
zetbe és ott arab nyelvvizsgát 
is szerzett. Az angol nyelvvizs-
gát már korábban letette.

Mivel azonban az egy 
helyben való, jobbára ülő-
munka nem igazán volt a 
számára testre szabott, egy 
ismerőse ajánlására jelent-
kezett idegenvezetőnek az 
IBUSZ-hoz, az akkori egyet-
len utazási irodához, ahol 
le is csaptak rá, mert ott se 

beszélt senki arabul.  Több, 
mint húsz országba vezetett 
csoportokat, de a két fő úti 
cél Egyiptom és Marokkó 
lett. Száznál jóval több al-
kalommal járt ebben a két 
országban. Később, amikor 
a rendszerváltás után sorra 
jöttek létre a kisebb utazási 
irodák, Klárát az arab tudá-
sával folyamatosan ajánlották 
egymásnak és foglalkoztatták. 
Egyiptomban közben magyar 
nyelvi lektorként is dolgozott 
a kairói Ain Sams egyetemen. 

S hogy mi volt a szakmá-
jának az igazi szépsége? Klára 
szerint egyfelől  gyönyörű he-
lyekre, országokba, városok-
ba járhatott. Másfelől olyan 
turistákat vezethetett, akik 
valóban kíváncsiak voltak a 
látnivalókra, a történelem-
re, a művészetekre. „Jó ér-
zés volt, hogy ha a buszban 
bekapcsoltam a mikrofont, 
azonnal csend lett, mindenki 

rám figyelt, mert tudták, hogy 
valami fontosat, vagy érdekeset 
akarok mondani.”  Utazásairól 
itthon is sokszor tartott elő-
adást, művelődési házakban, 
könyvtárakban, klubokban, 
baráti összejöveteleken. In-
terjúalanyunk a Budaörsi 

Napló munkatársait Marok-
kóba kalauzolta, illetve Al 
Magrebbe, ahogy saját or-
szágukat hívják az ott élők, 
a szó jelentése pedig nyugatot 
jelent, illetve a helyet, ahol le-
nyugszik a Nap.

Marokkónak nagyon szép 
a természeti fekvése, válto-
zatos a földrajza. Északon a 
Földközi-tenger, nyugatra az 
Atlanti-óceán partján fekszik, 
a tengerhez közel eső sík vidé-
kek, mediterrán éghajlatúak, 
délen, a Szaharához tartozó 
területek már sivatagiak. Az 
ország belső része hegyvidék, 
a Rif-hegység és az Atlasz, 
utóbbi legmagasabb csúcsa a 
Túbkál, 4167 méter.

Klári többek között mesélt 
az országban élők életvite-
léről, az államról, és mintha 
turistákat kalauzolna, a ki-
rályvárosokba vezetve beszélt 
a marokkói mór építészet 

jellemzőiről, a díszítő művé-
szetről és az épületekhez tar-
tozó történetekről, zömmel 
a királyvárosok példáján, így 
betekintést nyerhettünk Ra-
bat, Meknesz, Fez és a berber 
Marrakes világába.

De szó esett egyéb látvá-
nyosságokról is, mecsetekről 
és piacról (amit Marokkóban 
szuknak hívnak), valamint a 
berber kazbákról. 

Fontos információ, hogy 
az ókor és a késő középkor 
között a matematikai, orvos-
tudományi, stb. tudást az ara-
bok mentették át az évszáza-
dok alatt.

Aki szeretné a teljes elő-
adást megismerni a baráta-
ival, ismerőseivel, az írjon 
szerkesztőségünknek és se-
gítünk megszervezni! 

 EMail:

  budaorsinaplo1991@gmail.com 

bé - EE

Kapu 
Mekneszben  
és a Marrakesi 
mecset

Havas hegyek
pálmákkal

Berber 
település 

A fezi 
bőrkikészítő 

műhely

Marrakesi 
mecset

Klára Fez 
óvárosában  
mintegy 
húsz évvel ezelőtt
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Erről írtunk 10, 20 és 30 éve 
DECEMBERBEN

Egy idő után az ember szívesen idéz fel emlékeket a múltból, ha akkor rosszabb volt, mint ma, akkor azért, hogy 
jobban örüljön a jelennek, ha meg a múltbéli élet jobb volt, akkor azért, hogy nosztalgiázzon. Jelen helyzetben 
mindenki maga döntse el, hogy számára a most a jobb, vagy a 10-20-30 évvel ezelőtti élete. Budaörs tekinteté-
ben tagadhatatlan a változás, amin a város keresztülment a három évtized során, ezért érdekes visszatekinteni, 
milyen volt régebben. A Budaörsi Napló korábbi decemberi lapszámait olvasva a karácsonyokra voltunk kíváncsi-
ak, de sokkal több volt az egyéb hír, amelyekről beszámoltunk az újság hasábjain.

1993BAN ÍRTUK, 
30 ÉVVEL 

EZELŐTT…

DR. RAVASZ JUDIT 
rendelését helyezzék 

vissza a lakótelepre!
Az 1993. decemberi lapszám-

ban lévő cikkeknek nagyon sok 
közös témája van a jelen közéle-
tével. Majdnem egyoldalas jegy-
zet értekezik arról, hogy közfel-
háborodást keltett, hogy dr. Ra-
vasz Judit – aki most ősszel ment 
nyugdíjba – rendelését kérdezés 
nélkül áthelyezték a Kossuth ut-
cai rendelőbe. Az abban az év-
ben bevezetett szabad háziorvos 
választás tükrében ez sokaknak 
problémát okozott, ezért aláírás 
gyűjtésbe kezdtek.

Kende Sándor  
halálának első  

évfordulójára…
Az idén ősszel is műsoros 

rendezvénnyel emlékeztek meg 
tisztelői Kende Sándor íróról, 
ahogyan évek óta ilyenkor min-
dig. Az emléktáblája az Ifjúság 
utcai házon van, ahol tíz évig 
(1982-1992) élt és alkotott. A 
Budaörsi Napló 1993. decemberi 
számában halálának egyéves év-
fordulóján iegy szép cikkben em-
lékeztünk meg az életéről. Kende 
Sándor, ha rövid ideig is, de rend-
szeresen publikált lapunkban, 
tárcái és novellái azalatt mara-
dandó élményt nyújtottak az ol-
vasóknak.

A liberális Fodor 
Gábor kilépése után  

csökken-e a Fidesz 
népszerűsége?

Az akkor a Fidesz színeiben 
budaörsi önkormányzati képvi-
selő, Selmeczi Gabriella lett a 
Fidesz alelnöke Fodor Gábor ki-
lépése után. Az eset következmé-
nyeként a párt népszerűségének 
csökkenésére számított Tollner 
József, az Illyés tanára, az idei 
pedagógus-tüntetések egy fő szer-
vezője a városban, és aki 30 évvel 
ezelőtt a képviselő asszonyt váltot-
ta a helyi Fidesz-szervezet elnöki 
posztján. Így nyilatkozott: „Az 
emberek nem fognak egy Antallhoz 
hasonlóan arrogáns, túl magabiz-
tos emberre szavazni, mint ami-
lyen Orbán.”

Az ifiklub  
nem az ifjúságé

Már harminc éve is az volt a 
téma, hogy a tizenévesek számára 
nincs a városban egy klubhelyi-
ség, ahol társadalmi életet élhet-
nének, helyette a lakótelepi park-
ban gyűlnek össze, kitéve magu-
kat az időjárási viszontagságok-
nak. Pedig a Városi Ifjúsági Klub 
megvolt akkor is, most is, de ért-
hetetlen huzavona akadályozta, 
hogy megfelelő támogatást kap-
jon az intézmény. Igazából most 
sincs rendes gyülekezőhelyük a 
fiataloknak, különösen, miután 
Bakai Gyöngyi elköltözött Bu-
daörsről. Ő volt az, aki az elmúlt 
években maga köré gyűjtötte őket 
a VIK-ben, egyebek között a kor-
társsegítő csoportokban.

Karácsonyi 
melléklet:

Az 1993-as karácsonyi mel-
lékletben jó pár sváb ételrecept 
található, de a süteményeken kí-
vül egyik sem kifejezetten ünnepi, 
hanem a józan, beosztással élő né-
met nemzetiségű emberek min-
dent felhasználó, alapvető téli éte-
lei, amelyek ízletesek és kiadósak.

(Manapság ezekről már rit-
kábban esik szó, éppen ezért nagy 
volt az örömünk, amikor az egyik 
közösségi média csoportban ké-
pet tett fel a frissen elkészített 
peislijéről az egyik csoporttag.)

Néhány a sok közül:
Peisli (tüdőből és szívből ké-

szült szósz) : ecetes vízben főzték, 
ebbe babérlevelet raktak hagymá-
val, borssal. Főzés után vékonyan 
felszeletelték, kevés rántással és 
tejföllel habarták.

A peislit általában krumpli-
gombóccal tálalják: főtt krumpli-
ból liszttel, sóval gombócokat ké-
szítünk. Jellegzetes még a specli is, 
melyhez speclinyomót használ-
nak: fél kiló liszt, két tojás, só, 
víz hozzáadásával nokedlitésztát 
készítünk és speclinyomón a forró 
sós vízben kifőzzük, kinyomjuk.

Hozzá dukál a specliszósz: 
sülthús-szafthoz egy kanál lisztet, 
fokhagymát, borsot és pirospap-
rikát adunk és annyi vizet, hogy 
mártás sűrűségű legyen. Ha kevés, 
egy kanál tejföllel szaporíthatjuk. 
Ezzel öntjük le a speclit.

Krumplis fánk: főtt krump-
lit áttörve lisztet keverünk hozzá, 
valamint sót és egy tojást, össze-
gyúrjuk és ujjnyi vastagra nyújtva 
kerek szaggatóval kiszaggatjuk és 
forró olajban sütjük.

2003BAN ÍRTUK, 
20 ÉVVEL 

EZELŐTT…

Kedves Olvasóink!
Így kezdődött 2003 decembe-

rében is a beköszöntő a főszerkesz-
tő, Eller Erzsébet tollából, mely-
nek szövegéből kiderül, már húsz 
éve is gondot okoz lapunk státusá-
nak elfogadtatása. Így fogalmaz: 
„Sokak számára nem világos, sőt, 
néhányan a szemünkre is vetik és 
eltúlozzák az önkormányzathoz 
fűződő kapcsolatunkat, szeretném 
itt tisztázni. A Budaörsi Napló 
nem önkormányzati lap, viszont az 
úgynevezett ’Városházi négy oldal’-
ért a lap előállítási költségeihez ké-
pest szerény összeget kapunk. Ezért 
a „támogatásért” cserébe levesz-
szük az önkormányzat válláról a 
tájékoztatási kötelezettségének egy 
részét, hiszen összegyűjtjük, meg-
írjuk és megszerkesztjük az önkor-
mányzattal kapcsolatos cikkeket, és 
persze betördeljük, kinyomtatjuk 
és eljuttatjuk önökhöz.” A város 
honlapján a legrégebbi költségve-
tés a 2004-es, abban ez az összeg 
2 millió 420 ezer forint volt, és je-
lenleg sem éri el az akkori össszeg 
két és félszeresét. A támogatás 
összege tehát akkor sem fedezte 
az újság elkészítésének költségeit, 
ahogyan most sem. A különbség 
az, hogy húsz éve még nem volt 
elterjedve az internet, az emberek 
papíralapú lapokból tájékozódtak, 
így a szolgáltatók, vállalkozások is 
azokban hirdettek, ez mára már 
jóval kevésbé jellemző, annak el-
lenére, hogy sokan még most sem 
használják a világhálót.

Megépült  
az evangélikus 

templom

2003. december 21-én avat-
ták fel az evangélikus templomot 
a Szabadság út 75. szám alatt. 
Endreffy Géza evangélikus lel-
kész foglalta össze a lapszámban 
a templom építésének történetét. 
Két éve lett saját templomuk a re-
formátusoknak is, és talán jövőre 
tényleg átadják az évek óta épülő 
görög katolikus templomot.

Internetkávézó  
vagy Telekuckó?

2003. december közepén nyílt 
meg a Telekuckó a Templom tér 
15. szám alatt. Most is ott van! En-
nek apropóján akkor rövid interjú 
készült Gáspár Mátyással, aki a 
civil teleházmozgalom magyaror-
szági megalapítója és aki elmond-
ta, hogy az efféle közösségi inter-
net hozzáférési helyeken szükség 
van olyan speciális képesítésű sze-
mélyre (IT-mentorra), aki valahol 
a rendszergazda, a népművelő és a 
szociális munkás háromszögében 
helyezkedik el. Ez most is megva-
lósul Kailinger Ildikó személyé-
ben, aki egyébként még a digitális 
oktatást is végzi, melyet az önkor-
mányzat a nyugdíjasok számára 
ingyen biztosít.

A Budaörsi Telekuckót az 
önkormányzat finanszírozza. Az 
akkori választható internet-el-
érő helyek közül a Telekuckóban 
jobban megérte netezni, mert az 
internetkávézókhoz képest csak 
feleannyiba került.

Pannon GSM,  
az élvonal!

2003 őszén lett a Pannon 
GSM kommunikációs igazga-
tója Felkai György közgazdász-
újságíró. (A cég akkor még a 
Terraparkban bérelt irodákat. A 
Pannon GSM Magyarország egyik 
legnagyobb mobilszolgáltatója 
volt, később, különböző tulajdo-
nosváltások során átnevezték elő-
ször Pannonra, majd Telenorra, 
jelenleg éppen Yettel.) Ami húsz 
év távlatában érdekes lehet, hogy 
a vele készült interjúban többek 

között arról beszél, szerinte a mo-
bilkommunikáció terjedésével 
nem fognak változni a személyes 
kapcsolatok, csak kiegészülnek az 
infokommunikáció adta, határta-
lan lehetőségekkel, ahogy a rek-
lámban is szerepel: „Vannak olyan 
pillanatok az életben, amelyeket 
személyesen kell átélni, de van, 
amihez ott a mobiltelefon.” Persze, 
akkor még nem volt Facebook, 
csak SMS meg feltörekvően 
MMS, illetve egy WAP (Wireless 
Application Protocol) nevű szol-
gáltatás, melynek segítségével 
például híreket lehetett olvasni. 
Mindenki döntse el maga, hogy 
mobilkommunikációs eszközei 
miben segítik vagy hátráltatják 
társas kapcsolatait.

Nagyobb havazás 
esetén is járhatók 
lesznek az utak! – 

ígéri a BTG
Akkor még természetesnek 

vettük, hogy télen akár havazhat 
is. Ez most idén lett ismét aktuális, 
az utóbbi években ugyanis ritkán 
látott havat Budaörs. 2003-ban 
190 kilométer utat kellett a téli 
időszakban is járhatóan tartani.

A 2003-as 
Karácsonyi 

mellékletben
Az összes Budaörsön jelen 

lévő nemzetiség szokásai és ünne-
pi ételei ismertetésre kerültek.

A német nemzetiségűek, azon 
belül is kifejezetten a budaörsiek 
karácsonyi szokásairól is érdekes 
részletek olvashatók: „A régi Bu-
daörsön a gyerekek úgy tudták, 
hogy a Jézuska létrán száll le a 
földre, majd elmegy fenyőfáért az 
erdőbe és ajándékokkal megrakott 
szekerével siet vissza a gyerekekhez, 
a szekerét szamár vagy ló húzza. 
Hogy Jézuska nyugodtan elhozhas-
sa az ajándékait, ezért a gyerekek 
szénát kötöttek egy fára, még az 
ablakba is szénát tettek. Budaörsre 
az éjféli mise után érkezett a Jézus-
ka vagy akár másnap reggelre is 
eltolódhatott az ajádékot átadása. 
Az asszonyok a mise előtt a kará-
csonyfát díszítették, a férfiak kár-
tyázással töltötték el az időt. Túl 
korán senki nem indult éjféli misé-

re, mivel a holtak az éjféli mise előtt 
tartják istentiszteletüket!”

2013BAN ÍRTUK, 
10 ÉVVEL 

EZELŐTT…

A szegénységről 
beszélgettek…

Az önkormányzat szociá-
lis irodájának vezetője, Kövesdi 
Gabriella (most is ő az), a Fel-
tétel Nélküli Alapjövedelem két 
aktivistája, Langer-Dombrády 
Evamaria és Szabó József, va-
lamint a Vöröskereszt budaörsi 
képviselője, Nagy Éva. Az ön-
kormányzat, ahogy akkor is, úgy 
most is kiemelt figyelmet fordít 
a szűkös anyagi körülmények 
között élőkre, plusztámogatá-
sokkal. Minden évben, amikor 
jelentős drágulás van – amihez a 
jövedelmek többnyire nem alkal-
mazkodnak – , az önkormányzat 
bővíti a jogosultak körét azzal, 
hogy felemeli a jövedelemhatárt. 
Langer-Dombrády Evamaria és az 
általa létrehozott Feltétel Nélküli 
Alapjövedelem Alapítvány ma is 
azon dolgozik, hogy egyszer min-
den ember megélhetése biztosított 
legyen központilag, az idei évben, 
2023. szeptemberében még egy 
konferenciát is szerveztek az is-
meretterjesztés és létjogosultságá-
nak megértetése szándékával.

Adás! Naponta…
A budaörsi televízió életében 

is jelentős volt 2013., ezzel kap-
csolatban pedig az év végi szám-
ban interjú készült Kállai Lajos fő-
szerkesztővel. Ebben az évben vált 
elérhetővé a budaörsi tévé a digi-
tális platformon, mely együtt járt 
például azzal, hogy mindennap 
legyen adás. Ezt az önkormányzat 
a szükséges felszerelések beszerzé-
se okán nagy összeggel támogatta.

Budaörs arculata  
kialakulóban…

A három évre helyettes főépí-
tész, Mártonffy Istvánnal készült 
interjúból kiderül például, hogy 
Budaörs belvárosának a kialaku-
lása folyamatban van. Bár, mint 
mondja, nem egyszerű dolog egy 
városközpontot utólag kialakíta-

ni, de például Nagykovácsiban ez 
már sikerült. Nálunk mind a mai 
napig nem.

Fazekas Marcsi 
Budaörsre került

Bizony, már annak is tíz éve, 
hogy a Budaörsi Sport Club aszta-
litenisz szakosztályának oszlopos 
tagja, Fazekas Mária a budaörsi 
egyesülethez igazolt, előtte négy 
évig Németországban játszott. 
A vele készült kis interjúban el-
mondta, hogy a jövőt tekintve 
nem kizárt, hogy a riporterkedés 
felé is fordul majd, amit már ko-
rábban kipróbált, s lám, valóban, 
az elmúlt években Marcsi gyakran 
fel szokott tűnni a képernyőn mű-
sorvezetőként azzal együtt, hogy 
még idén is játszik a BSC színei-
ben, csapatában.

KARÁCSONYI 
MELLÉKLET:

A külön kötésben megjelent 
Karácsonyi Tippek című karácso-
nyi melléklet részletesen beszámol 
az adománygyűjtésekről, az aján-
dékozással kapcsolatos körkérdés-
re kapott válaszokról és lakásde-
koráló, illetve saját kezű ajándék 
készítő tippek sokaságát nyújtja, 
valamint ünnepi menüsorhoz re-
cepteket. És persze, egy kis törté-
nelem, Jászai Hegedűs Mária em-
lékezett vissza a régi karácsonyi 
szokásra, az úgynevezett kántá-
lásra: „Az otthoni karácsonyi gyer-
tyagyújtás után kisgyermekként a 
szüleinkkel kézenfogva indultunk 
nagyszüleinkhez, hogy együtt tölt-
sük el az ünnepi estét. Megérkezve 
hozzájuk, az ablak elé álltunk.

– Szabad az Istent dicsérni? 
– kiabáltunk be az ablakon mi, a 
gyermekek. – Szabad… – hangzott 
a jól érthető válasz a szobából és a 
szüleinkkel együtt karácsonyi dalo-
kat kezdtünk énekelni. Mennyből 
az angyal…; Krisztus urunknak 
áldott születésén… kezdetű éne-
kek azok, amelyeket ma is szívesen 
éneklünk a családban karácsony 
szent estéjén.”

borhEgyi éva

az archívuMunk digitalizálása  
Még tart, 2015-ig itt laPozhatók  

vissza korábbi száMaink: 

https://budaorsinaplo.hu/

havi-budaorsi-naplo/
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EZ TÖRTÉNT  
A RENDKÍVÜLI  

TESTÜLETI ÜLÉSEN 

Rendkívüli testületi ülés 
volt november 8-án délután, 
és azért ebben a szokatlan 
időpontban – hangzott el -, 
mert Wittinghoff Tamás pol-
gármester így tudott részt 
venni rajta. És hogy miért 
rendkívüli? Mert ha az év ele-
jén elfogadott terv módosul, 
akkor az már „rendkívülinek” 
minősül. Viszont több ha-
laszthatatlan döntést meg kel-
lett hozniuk. Például azt, hogy  
rendkívüli önkormányzati 
támogatást kapjon a budaör-
si Idősek Otthonát fenntartó 
Magyarországi Evangéliumi 
Testvérközösség. Illetve, hogy 
Budaörs újra beperli az álla-
mot a várost sújtó szolidaritá-
si adó mértéke miatt. 

budaorsinaplo.hu/ujra-beperli-
budaors-az-allamot-ma-dontott-rola-

a-kepviselotestulet/
budaorsinaplo.hu/ez-tortent-meg-a-

testuleti-ulesen-szerdan/

ZAJMÉRÉS: HATÁRÉRTÉK 
ALATTI ÉRTÉKEK, DE 
AZÉRT VAN TEENDŐ

Közlekedési zaj miatti beje-
lentések okán 2023.10.09 és 
2023.10.19 között öt budaörsi 
helyszínen zajmérést végzett 
az önkormányzat. Az elvég-
zett mérések alapján megálla-
pítható, hogy a lakóházaknál 
határérték túllépés nincs sem 
az autópálya közlekedési za-
jából adódóan, sem a városon 
belüli közutak miatt.

budaorsinaplo.hu/ 
zajmeres-hatarertek-alatti- 

ertekek-de-azert-van-teendo/

BUDAÖRS ISMÉT 
URBACTVÁROS LETT

A sikeres URBACT III. – 
Cities4CSR nemzetközi pro-
jekt után Budaörs a követke-
ző 30 hónapos nemzetközi 
városfejlesztési projektben is 
részt vesz.
Az előző programban a bu-
daörsi projekt célja az volt, 
hogy hatékonyan vonják be 
a helyi vállalkozásokat a vá-
ros életébe a társadalmi fe-
lelősség vállalási tevékeny-
ségük mentén. A projekt 
hosszútávú eredményeként 
2022 nyarán megalakult a 
Budaörs Közösség, ami azóta 
is a rendszeres párbeszédhez, 
az együtt gondolkozáshoz, a 
közös tervezéshez és cselek-
véshez ad keretet. Az együtt-
működésben a helyi vállal-
kozások, civil szervezetek és 
az önkormányzat vesz részt. 
budaorsinaplo.hu/budaors-
ismet-urbact-varos-lett/
A 10. Építész Szüret Közös/
ség kiállítás
November 9-én, csütörtökön 
17 órától nyílt meg és pár 
napig még látható a nem-
zetközi COMMONS AND 
COMMUNITIES – KÖZÖS/
SÉG című kiállítás, valamint 
egy friss Budaörs légifotó-
padlómatrica került a buda-
örsi városháza aulájába. 

budaorsinaplo.hu/ 
kozosseg-es-kozos-terek-otletek-a-

fenntarthato-tarsadalomra/

A PATKÓ U. 9BE  
KÖLTÖZIK  

AZ IDŐSEK NAPKÖZIJE
A Budaörs, Patkó u. 9. tízeme-
letes társasház aljába költözik 
május végén, június elején 
a Clementis utcából az idő-
sek napközije, mai hivatalos 
nevén a Máltai Gondviselés 
Háza. Most kezdték meg a he-
lyiség átépítését.

budaorsinaplo.
hu/a-patko-u-9-be-koltozik- 

az-idosek-napkozije/

„BAYERISCHE 
LANDESMEDAILLE” 

KITÜNTETÉS 
BUDAÖRSNEK

A Német Magyar Katona-
temető hadisírgondozásában 
résztvevők támogatásáért a 
„Bayerische Landesmedaille” 
kitüntetés bronz fokozatát 
adományozták Budaörs vá-
rosának.

budaorsinaplo.hu/bayerische-
landesmedaille-kituntetes-

budaorsnek/

SOKRÉTŰ VOLT  
A VÁROSI PEDAGÓGIAI 

SZAKMAI NAP
A budaörsi pedagógusok szá-
mára az önkormányzat által 
szervezett egynapos tovább-
képzés, a Városi Pedagógi-
ai Nap idén novemberben 
volt. A program az 1. Számú 
Általános Iskola aulájában 
plenáris előadásokkal kezdő-
dött, majd szekciókban tartott 
előadásokkal folytatódott. Té-
máit tekintve sokrétű volt a 
rendezvény, de a tanításhoz 
kapcsolódó tudás-átadáson 
kívül a pedagógusokat érin-
tő, már bevezetett státusztör-
vényről és a várható bérválto-
zásokról is elhangzott tájékoz-
tatás.

budaorsinaplo.hu/ma-volt-a-varosi-

pedagogiai-szakmai-nap/

A BSC KARATE  
SZAKOSZTÁLY REMEKELT 

A FUDOKAN VBN 

Belgrádban rendezték meg a 
IX. Fudokan stílus világbaj-
nokságot 14 év alatti gyere-
keknek 2023. november 22-
26. között, amin részt vettek 
a BudaörsiSport Club karate 
szakosztályának versenyzői. 
Tóth Imola Anikó szakosz-
tályvezető elmondta, hogy na-
gyon kemény, de fantasztikus 
négy napon vannak túl. Ezen 

a versenyen 46 ország 2000 
versenyzője mérettette meg 
magát, nem csupán a sport, 
de a tradicionális kategóri-
ákban is mint például: jiyu-
ippon kumite, kogo kumite, 
kata, töréstechnika és ippon 
shobu. “Gyönyörű eredmé-
nyeink születtek, 8 arany, 
8 ezüst és 6 bronz érem, de 
talán mindennél fontosabb, 
hogy versenyzőink közül ez 
alkalommal is nagyon sokan 
rájöttek arra, hogy sokkal 
többre képesek, mint azelőtt 
hitték magukról. Köszönjük 
a szülők bizalmát és támoga-
tását! Ez egy méltó zárása volt 
az évnek” - mondta.

/budaorsinaplo.
hu/a-bsc-karate-szakosztaly- 

fudokan-vb-n-elert-eredmenyei/

E G Y E B E K  KÖ Z Ö T T  E R R Ő L  O L VA S H A T N A K  M É G  A  b u d a o r s i n a p l o . h u  O N L I N E  Ú J S Á G O N AZ ADVENTI CSALÁDI 
ÜNNEPVÁRÓ DÉLUTÁN 

Időpont: 2023. december 17-e 
vasárnap 16:00-19:00 óra kö-
zött Helyszín: Kőszikla Kö-
zösségi Tér,  Budaörs Liget 
utca 3/2. a Terrapark épületé-
ben. Az útbaigazításért keres-
sék a cukorbotokat, egészen a 
bejáratig.

budaorsinaplo.hu/
a-koszikla-kozossegi-terben-

unnepvaro-vasarnap-delutan-

meghivo/

NAGYOBB VOLT  
A RIADALOM,  

MINT A TRAFÓ FÜSTJE
Egy füstölgő trafóház okozott 
riadalmat Budaörsön a Puskás 
Tivadar utcában szerda (2024. 
november 22-én) reggel. A la-
kók több durranást hallottak, 
azonnal hívták a tűzoltókat. 
Rövid időre a város harmadá-
ban elment az áram. Az egyik 
közeli társasház liftjében egy 
anya ragadt bent kisgyerme-
kével, őket ki kellett szabadí-
tani, a mentőállomás elektro-
mos kapui sem nyíltak ki egy 
ideig – erről már az esti RTL 
híradó tájékoztatott. A szol-
gáltató azt mondta nekik, zár-
lat okozta a meghibásodást. 
Komolyabb baj nem történt, 
hiszen egy-két óra múlva a hi-
bát elhárították.

budaorsinaplo.hu/nagyobb-volt-a-

riadalom-mint-a-trafo-fustje/

MEGINT A HERMANOS 
GYEREKEKÉ  

VOLT A SZÍNPAD
Miénk a színpad. Ez az elne-
vezése a Herman Ottó Álta-
lános Iskola egyik legnépsze-
rűbb, több évtizede élő pro-
jektjének, amikor a gyerekek 
nemcsak a színpadon élhetik 
ki kreativitásukat, hanem 
ügyelőként, világosítóként, 
konferansziéként és műsor-
vezetőként is közreműködnek 
az előadásban. 

budaorsinaplo.hu/megint-a-

hermanos-gyerekeke-volt-a-szinpad/

EGYÜTTMŰKÖDÉSI  
MEGÁLLAPODÁST 

 ÍRT ALÁ A PILISI 
PARKERDŐ ÉS A 

BUDAKESZI VADASPAR
Együttműködési megállapo-
dást írt alá a Pilisi Parkerdő 
Zrt. és a Budakeszi Vadas-
parkot működtető Budake-
szi Vadaspark Közhasznú 
Nonprofit Kft. Az együttmű-
ködési megállapodás célja a 
Budakeszi Vadaspark szak-
mai munkájának, elsősor-
ban fajvédelmi programjai-
nak hatékony támogatása.

budaorsinaplo.hu/egyuttmukodesi-
megallapodast-irt-ala-a-pilisi-

parkerdo-es-a-budakeszi-vadaspark/

MI LEGYEN  
A DOBOZBAN?  

A POSTARTON IS  
LEADHATÓ  

A KARÁCSONYI  
AJÁNDÉKCSOMAGOD,  

ÉS MÉG…

A PostART-on is leadhatjá-
tok 2023. november 24-től 
december 18-ig Budaörsön  
ajándékaitokat, amit a rászo-
ruló gyermekeknek szántok. 
Hálásak vagyunk, ha nektek 
köszönhetően több rászo-
ruló lurkónak varázsolhat-
juk szebbé a karácsonyát és 
valósíthatjuk meg álmait! 
Tartsatok velünk! LEGYE-
TEK TI IS DOBOZOLÓK!  
www.ciposdoboz.hu” – tette 
közzé a kulturális központ.

budaorsinaplo.hu/mi-legyen-a-
dobozban-a-postart-on-is-leadhato-a-

karacsonyi-ajandekcsomagod-es-meg/

A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk! 

Bővebb infó jmmh.hu oldalon jegyeladás a jmmh.jegy.hu!

December 14.  
csütörtök 19.00

RégIdők: 
A régi pest-budai  
karácsonyokról

Előadó: Kovács Dóra író, 
idegenvezető

Jegyár: 1000 Ft, diák,  
nyugdíjas 500 Ft

December 15.  
péntek 17.00-19.00

Luca-nap
Gyerekeknek:  

varázslás, boszorkányos 
játékok,  

felnőtteknek:  
asztrológiai tanácsadás

A belépés díjtalan!
Helyszín: Közösségi Ház

Január 7. 
 vasárnap 10.00

Csokibár: 
A telhetetlen  

méhecske
A Habakuk Bábszínház 

előadása 
Jegyárak: teljes árú: 2000 Ft,  
gyermek jegy (2 éves kortól)  

1500 Ft / fő

Január 11.  
csütörtök 19.00

Filmklub: 
A nyomozó 

(magyar thriller,  
107 perc, 2008.) 

Vezeti: Bárdos Csaba
A belépés díjtalan!

Január 15.  
hétfő 19.00

Rajtam  
nem múlt 
 „egy élet  
története  

a színpadon” 
Alföldi Róbert  
és Csáki Judit  

könyvbemutatója
Jegyinformáció: jmmh.hu

Január 17.  
szerda 19.00

Alkalmazkodás 
és jövő: 

ember a földi  
ökoszisztémában

Előadó: Jordán Ferenc 
biológus

Jegyár: 1000 Ft; diák,
 nyugdíjas 500 Ft 
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Bu da ör si Nap ló 
Ki ad ja: Budaörsi Nap ló Bt. 

Felelős szerkesztő: 
ELLER ER ZSÉ BET eller60erzsebet@gmail.com 

Felelős kiadó a Bt. ügyvezetője
Szerkesztőség Bu da örs, Sza bad ság u. 137. 

föld szint  (a park ra néző ol da lon!)
Nyit va h.–p. 8:30-13:30 órá ig, 

egyéb időpont telefonon egyeztethető: 
06 30 6454-643, 06 30 192-6676

E-ma il: budaorsinaplo1991@gmail.com
Főmunkatárs: Borhegyi Éva

Nyomdai előkészítés: Kaszás Zoltán
  Hirdetések: Eller Mária

Nyo más: EPC Nyomda  ISSN 1216-1985

A NOVEMBERI MEGFEJTÉS: 

Házias cukrászda, ahol kakaóbabból 

van a csokoládétorta. 

A HOLLÓSY CUKRÁSZDA 

2000-2000 forintos utalványát nyerték: 

Ferenczi Tamás, Sarkadi Károlyné, 

Mitrócsák Lászlóné, ifj. Csaba László



BOLDOG KARÁCSONYT!

Boldog karácsonyt és sikerekben gazdag új évet kíván Budaörs
minden polgárának és vállalkozásának a Fábián Autó csapata!

Jövőre is várjuk tisztelt ügyfeleinket szalonunkban és márkaszervizünkben.

OPEL FÁBIÁN BUDAÖRS
2040 Budaörs, Garibaldi utca 1. | +36 23 802 822

www.opelfabian.hu


